


آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 1/188 فرعی از 10877  
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی خیابان عطاران – 30 متری شهید عراقی 
– کوچه 8- پلاک 49 که بنام حورا نیک منش و حمید طیبی فرزند هادی و 
مظفر میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین 
تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 
15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی شماره 
1/32941 –96/12/9 تحدید حدود پلاک مذکور در روزچهارشنبه مورخ22/ 01 
/97 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به 
اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در 
روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم 
صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون 
ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض 
ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم 

دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید./ق .
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار : 96/12/14

آگهی فقدان مدرک تحصیلی )نوبت دوم(
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب فضل اله فرنقی 
صادره   5 شناسنامه  شماره  به  سعداله  فرزند 
رشته  ناپیوسته  کارشناسی  مقطع  در  خمین  از 
با  خمین  دانشگاهی  واحد  از  صادره  حسابداری 
شماره 2623)05182(تاریخ 92/7/9 مفقود گردیده 
است و فاقد اعتبار می باشد . از یابنده تقاضا می 
شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
خمین به نشانی خمین : بلوار شهدای دانشجو / 
بلوار دانشگاه / شهرک دانشگاهی دانشگاه آزاد 
 38816-13485 کدپستی  خمین  واحد  اسلامی 

ارسال نماید.



3 اقتصادی

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد

وجود71هزار پروژه استانی و ملی ناتمام
 در کشور 

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به وجود 65 هزار پروژه ناتمام استانی و 
6 هزار پروژه ناتمام ملی در کشور گفت: برای اجرای پروژه های نیمه تمام 400 تا 500 

هزار میلیارد تومان نیاز است. 
  محمدباقر نوبخت گفت: برای اجرای پروژه های نیمه تمام حدود 400 تا 500 هزار 
میلیارد تومان اعتبار نیاز است که تامین آن در توان دولت نیست. وی افزود: با وارد کردن 
مردم و بخش خصوصی به موضوع سازندگی کشور، می توان قدم های مفیدی در مسیر 
تکمیل این طرح ها برداشت. نوبخت در ادامه گفت: از میان این طرح ها برخی را به  طور 
کامل باید دولت انجام دهد زیرا اجرای آن سودی برای بخش خصوصی ندارد و ما هم بنا 
نداریم بخش خصوصی را در زیان شریک کنیم و طرح های ناکارآمد و مساله دار را واگذار 
کنیم. سخنگوی دولت تاکید کرد: در جریان واگذاری طرح های نیمه تمام، باید منافع 
مشروع و قانونی بخش خصوصی به طور کامل برآورده شود. وی گفت: در بودجه 97 در 
کنار طرح هایی که دولت باید تکمیل کند، حدود 4 هزار میلیارد تومان پروژه ناتمام برای 
تکمیل از طریق واگذاری پیش بینی شده است که بخشی از آنها را بخش خصوصی به 
 تنهایی تکمیل می کند. رئیس سازمان برنامه  و بودجه کشور ادامه داد: یکی از گام  های 
اساسی که قرار است توسط دولت برداشته شود و در تبصره 19 لایحه بودجه 1397 به 
آن پرداخته شده، این است که زمینه برای اتمام طرح های نیمه تمام دولتی با مشارکت 
مردم و بخش خصوصی مهیا شود. وی با اشاره به اینکه حدود 65 هزار پروژه استانی و 
6 هزار پروژه ملی ناتمام در کشور وجود دارد، گفت: به انجام رساندن این 71 هزار پروژه، 
حتی اگر دولت برای آغاز طرح های جدید مقاومت کند، کار سختی است و منابع بسیار 
هنگفتی می طلبد. دکتر نوبخت ادامه داد: در کنار طرح هایی که دولت تکمیل می کند و 
طرح هایی که بخش خصوصی می تواند به تنهایی تکمیل کند، حدود 14 هزار طرح نیز 

وجود دارد که می تواند به  صورت شراکت بین دولت و بخش خصوصی به اتمام برسد.
وی با بیان اینکه کمتر پروژه ای می تواند بدون مشارکت با بخش خصوصی تکمیل 
شود، تاکید کرد: در جریان واگذاری طرح  های نیمه  تمام به بخش خصوصی، شراکت 
با بخش خصوصی به  جای مشارکت با این بخش در نظر گرفته شده که ادبیات تازه ای 
است. معاون رئیس جمهور ادامه داد: برای تامین بار مالی اجرای پروژه های ناتمام توسط 
بخش خصوصی، تلاش می کنیم شرایطی فراهم آوریم که بخش خصوصی از مشارکت 
نظام بانکی و از منابع صندوق توسعه ملی استفاده کند. نوبخت در پایان اظهار کرد: 
آئین نامه اجرایی تبصره 19 قانون بودجه 97 را در صورت امکان تا پایان اسفند و حداکثر 
در روزهای نخست سال آتی به دولت ارائه دهیم و آن را به تصویب برسانیم تا نقشه راه 

بخش خصوصی در تکمیل طرح های نیمه  تمام کشور مهیا شود.
نیاز به اعتماد متقابل دولت و بخش خصوصی

غلامحسین شافعی، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران نیز در این 
نشست گفت: حضور معاون رئیس جمهور در جلسه بخش خصوصی با موضوع طرح های 
نیمه  تمام، نشان  دهنده اهمیت موضوع ائتلاف  سازی در بخش خصوصی و ایجاد یک 
شراکت عمومی - خصوصی در مسائل اقتصادی کشور است و امیدواریم این تلاش ها در 
عمل نیز نتایج مطلوبی داشته باشد. وی افزود: ما به این دل بسته ایم که در شرایط جدید 
با اعتمادسازی متقابل بین بخش خصوصی و دولت، شراکت عمومی و خصوصی در عمل 

اتفاق بیفتد و بتوانیم بر مشکلات فائق بیاییم.

معاون وزیر صنعت:

استانداردهای 85گانه خودرو تعدیل می شود 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از توافق این وزارتخانه با سازمان ملی استاندارد برای 

تعدیل استانداردهای 85 گانه خودرویی خبر داد. 
»منصور معظمی« افزود: در هفته گذشته با سازمان ملی استاندارد ایران درباره بازنگری 
در استانداردهای 85 گانه خودرویی توافق شد که بزودی از سوی این سازمان اعلام 

می شود.
که  شود  اجباری  استانداردهایی  شد  قرار  توافق  این  برپایه  مسوول،  این  گفته  به 
خودروسازان قادر به پاس کردن آنها بوده و به نفع مشتریان خودرو و مصرف کنندگان 

باشد.
به گزارش ایرنا، تا ابتدای دی ماه امسال خودروسازان باید مدارک استاندارد 55 گانه 
را به سازمان ملی استاندارد تحویل می دادند و خودروهایی که قادر به پاس کردن این 

استانداردها نبودند، از دور خارج شوند.
از این تاریخ به بعد، اگر هر یک از این خودروها بخواهد دوباره به خط تولید بازگردد، باید 
استانداردهای 63 گانه را پاس کند؛ یعنی علاوه بر استانداردهای پیشین، هشت استاندارد 
دیگر نیز اضافه شد. این مهلت تا اول دی ماه سال آینده )1397( برای این خودروها باقی 
است اما از زمستان آینده، 22 استاندارد دیگر نیز اضافه می شود و پشت سر گذاشتن 

85 استاندارد الزامی است.
در همین پیوند، رییس سازمان ملی استاندارد ایران چندی پیش بر رعایت استانداردهای 

خودرویی طبق زمان بندی اعلام شده تاکید کرد.
به گفته »نیره پیروزبخت«، سازمان ملی استاندارد در اجرای استانداردهای جدید به 
طور کامل شفاف و مطابق برنامه اعلام شده عمل می کند و در چگونگی اجرای این 
استانداردها با توجه به بسترهای موجود، به خودروسازان یاری می رساند. پیروزبخت 
اجرایی دقیق خود  برنامه  در  است  از همه خودروسازان خواسته شده  بیان داشت: 
چگونگی اجرای این استانداردها را به ما گزارش کنند. در پی اجرای مرحله نخست 
استانداردهای جدید اجباری خودرو از اول دی ماه 1396، خودروسازان تولید و واردات 

برخی خودروهای غیراستاندارد را از دستور کار خارج کردند.
بر این پایه، MVM 315 سدان، MVM 550 ، تیگو 5، سایپا 131 و سایپا 132 دوگانه 
 ،XUM سوز، سایپا 141 بنزینی و دوگانه سوز، آریو 1500 سی سی، پژو پارس با موتور
وانت تک کابین و دو کابین مزدا و کارا 1700)بنزینی و دوگانه سوز(، آسا 50F B ، لیفان 
620، لیفان X50، لیفان X60، جک J5، هیوندای i10 و برخی خودروهای سنگین جاده 

ای در این فهرست قرار گرفتند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی :

باید شعب بانک ها در سراسر کشور تعدیل شود 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که باید شعب بانک ها 
در سراسر کشور تعدیل شود اما هنوز بسیاری از مردم با سامانه های اینترنتی در این 

زمینه آشنایی ندارند.
محمدرضا پورابراهیمی با اشاره به شعب متعدد بانکی وانتقاد رئیس جمهور از این 
موضوع، اظهار داشت: برای تعداد شعب بانکی، استانداردهایی از جمله پراکندگی جمعیت 
و دسترسی مردم به شعب بانکی باید در نظر گرفته اما در آینده بانک به مفهومی که 
مردم پشت باجه ها بروند، نخواهیم داشت. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: در واقع خدمات بانکی توسط تلفن های همراه انجام می شود و هر 
پرداخت و دریافتی از این طریق صورت می گیرد، بنابراین دیگر ضرورتی برای سرمایه 
گذاری های سنگین برای ایجاد شعب احساس نمی شود. نماینده مردم کرمان و راور 
در مجلس دهم شورای اسلامی گفت: بانک ها در حال حاضر سرمایه های میلیاردی 
برای تهیه مکان بزرگ تجاری در نظر می گیرند که در آینده این ضرورت کم می شود و 
شعب بانکی از بین می رود. وی با بیان اینکه در آینده توانمندی بانک ها با تعداد شعب 
تعریف نمی شود، اظهار داشت: اما همچنان در کشور ما ساختار سنتی حاکم است و 
مردم نگاه فیزیکی به بانک ها دارند و دیدن شعب بانکی مبنای درستی حضور آنها است. 
پور ابراهیمی در ادامه گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، با بیان اینکه باید در میان مدت 
و بلند مدت تعداد شعب کاهش و واقعی شود، بیان داشت: انتقاد رئیس جمهور از تعداد 
شعب بانکی درست است و بانک مرکزی باید این موضوع را ساماندهی کند چرا که بانک 
ها هم مایل نیستند هزینه اضافه برای نگهداری شعب بپردازند. این نماینده مجلس با 
بیان اینکه مردم به حضور فیزیکی شعب بانکی عادت دارند، گفت: برخی از مردم هنوز 
با خدمات اینترنتی همراه نشده اند اما به تدریج سامانه های جدید جایگاه خود را در 
بین مردم پیدا می کنند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی درباره تعداد 
شعب براساس استانداردها، توضیح داد: شاخص های مختلفی چون میزان سپرده و 
کارکرد شعب در استانداردهای تعداد شعب بانکی تاثیرگذار است بنابراین با یک جمله 
نمی توان گفت تعداد شعب بانکی خارج از استاندارد است اما در مجموع باید تعداد شعب 

بانکی در سراسر کشور تعدیل شود.

یک  گوید:»ما  می  اقتصادی  کارشناس  شاکری  مجید 
برنامه کوتاه مدت و بلند مدت نیاز داریم که بازار حواله ارز 
به شرایط عادی خود برگردد؛ فرصت خوبی هم در پیش 

داریم که می توان باتغییر پارادایم، از آن استفاده کرد.« 
تحولات بازار ارز در شش ماه دوم سال اتفاق های زیادی 
ایران رقم زد.اگرچه در نهایت با دخالت  را برای اقتصاد 
نیروی انتظامی قیمت دلار از افزایش ایستاد،اما آنطور که 
کارشناسان اقتصادی پیش بینی می کنند،این توقف می 
تواند به نوعی آرامش قبل از طوفان باشد.البته به شرطی که 
بانک مرکزی سیاست هایی پیشی کند که مانع از طغیان 

دوباره قیمت ارز شود.
اگرچه بانک مرکزی با اجرایی کرده بسته سیاستی اخیر 
که شامل فروش اوراق سپرده ریالی،ارزی و پیش فروش 
سکه به قصد آرام کردن بازار سبب توقف افزایش قیمت 
ها شد،با این حال به گفته اقتصاددانان این بسته سیاستی 
نمی تواند بلند مدت بازار را کنترل کند.مجید شاکری 
کارشناس اقتصادی در این رابطه می گوید:» طرح فروش 
اوراق سپرده ریالی در مجموع طرح قابل دفاعی بود، اما نه 
به این دلیل که سپرده جدید را جذب کرد، بلکه به این 
دلیل که بخشی از سپرده هایی که راضی شده بودند با نرخ 
15 درصد در بانک بمانند.یعنی عملا جابجا شدند و درجای 
خود ماندند. با وجودی که اعلام شد،نرخ سود 20 درصد 
است،به نظر می رسد این روند ادامه یابد وبرخی بانکها این 
رویه را ادامه دهند.از طرفی با توجه به اینکه به نظر می 
رسد اوراق بدهی هم همین نرخ است،انتظار این است که 

این نرخ باقی بماند.«
شاکری دارای دکترای مدیریت مالی است. گفت وگو با 

وی را که در کافه خبر انجام شد،بخوانید:
*  تحولات بازار ارز در ماههای اخیر شرایط را برای 
نااطمینانی  سویی  از  و  کرده  سخت  ایران  اقتصاد 
نسبت به سال آینده و شرایط پیش رو بعد از تحولات 
نرخ ارز پدید آمده است.اگر بخواهیم ریشه اتفاقات 
پیش رو را بررسی کنیم،به نظر شما بحران ارزی اخیر 

از کجا نشات می گیرد؟
درباره بازار ارز  و اینکه چه اتفاقی افتاد که دچار یک تنش 
در بازار شدیم-البته خوشبختانه هنوز به جهش نرسیده-باید 
ریشه های آن مورد بررسی قرار بگیرد.اولا باید بررسی شود 
که ما مفهومی به نام  نقشه ارزی داریم.نقشه ارزی یعنی 
در کجا ارز را ایجاد می آوریم و کجا مصرف می کنیم.وقتی  
محل ایجاد و مصرف با هم همپوشانی نداشته باشند،سوالی 
که باید توسط نظام ارزی پاسخ داده شود،این است که 

چگونه این ارز را می توان منتقل کرد؟
من  که  شد  ایجاد  کارگزاری  نظام  یک  برجام  از  بعد 
اصطلاحا برای آن نظام کارگزاری ناقص را می پسندم.

نظام کارگزاری ناقص یعنی علی رقم اینکه اجازه کار کردن 
با بانکهای خارجی داده شده بود، اما این هشدار جدی از 
طرف اوفک به این اجازه الصاق شده بود که نباید نتایج 
و منافع تراکنش مالی به نهادهای لیست تحریمی ایران 
برسد.چنانچه در پی نوشت 16 پیوست دوم برجام  هم این 

موضوع به صراحت ذکر شده است.
شاید تصور تیم مذاکره کننده در آن روزها این بود که این 
موارد را کنار می گذاریم و با الباقی کار می کنیم، اما آنچه به 
آن توجه نشده بود، این بود که ادبیات پولشویی و شناسایی 
ذی نفعان تراکنش در سال 2013 عوض شده بود و تاقبل 
از آن تاکید بر انجام برخی قواعد بود، اما در تغییرات جدید 
وقتی می گویند ذی نفع نهایی حتی نباید از این لیست 
باشد،بدان معناست که تا آخرین مرحله را شامل خواهد 

شد.این موضع حتی به لحاظ فنی هم مساله ساز شد.
این موضوع ریسک عظیمی را هم ایجاد کرد.در نتیجه 
بانکهای بزرگ اصلا با ایران کار نکردند و بانکهای کوچک 
با نگرانی هایی با ایران کار می کنند و در واقع اوفک بار را 
به دوش آنها انداخته است.البته یکسری منافع و تبعاتی هم 
دارد،مثل اینکه در تخصیص منابع  و بخش مهمی از آنچه 
وارد می شود،باید کالای مصرفی باشد که این موضوع خود 

بحث مفصلی است که در جای خود قابل بررسی است.
ابر باران زاي نقدینگي اماده بارش بود و بر سر شکننده 
ترین بازار یعني بازار ارزفرود آمد. البته شکنندگی که در 
بازار ارز ایجاد شده وسبب شده که کاندیدای اول بازار ارز 

باشد. طرح افزایش نرخ سود باعث شد آن بخش از سپرده 
که پذیرفته بود با نرخ 15 در بانك بماند و داشت متقاعد مي 
شد به جاري تبدیل شود و در بازار ارز بچرخد با نرخ 20 در 

قالب سپرده یك ساله باقي ماند.
این نظام بانکی بعد از برجام به گواهی آمارهای رسمی 
بانک مرکزی از حدود 44 میلیارد دلار در 11 ماهه امسال 
،حدود 27 میلیارد دلار در سیستم صرافی باقی گذاشت و 
الباقی یعنی 16 میلیارد دلار با سیستم بانکی انتقال یافت.

پس بخش اصلی مشکل صرافی بودند.در صرافی مشکل 
اصلی ما این است که در بال های مختلف تولید و به محل 
های مصرف که دوبی است باید برسانیم.از زمستان سال 95 
آمریکایی ها در عملیاتی تحت عنوان ضربات هماهنگ پولی 
نام گذاری کردند، به ایران دراین نقشه ارزی به خصوص در 

بخش صرافی حمله کردند.
از زمستان 95 ابتدا به چین،بعد ترکیه فشار آوردند،اما 
محل اصلی مصرف همچنان دوبی بود.پس از آن فرآیندی 
به نام مالیات بر ارزش افزوده از 2016 کم کم ایجاد شد و 
از سه ماهه 2017 هم ثبت نام آن آغاز شد که این موضوع 
هم مشکل ایجاد کرد. در واقع بخش بزرگی از این طرح به 
تحریم ثانویه دلار برمی گشت. بخش دیگری هم مربوط 
به قواعد جدید و به بهانه مبارزه با پولشویی که از جانب 

ابوظبی و دوبی تحمیل شده است،برمی گردد.
در دبي بخش مهمي از عملیات انتقال بوسیله شرکتهایي 

انجام مي شد که لزوما صرافي نبودند.
به تدریج برای ایجاد صرافی در دوبی قانونی اعمال شد 
که حداقل سرمایه باید 20 میلیون درهم باشد و لذا صرافی 
های کوچک عملا حذف شدند. موضوع دوم این بود وقتي 
صراف ) با جواز صرافي(مالیات مي دهد، 5 درصد از کارمزد 
مالیات اوست ولي وقتي جواز صرافي ندارد 5 درصد ازکل 
عملیات را باید بدهد،در نتیجه این معامله هم غیراقتصادی 
شد. اگرچه این موضوع شاید خیلی مهم نباشد، اما باز هم 
غیراقتصادی است.اتفاقی که افتاد، این بود که هر سه ماه 
یکبار باید از سوی صرافی اظهارنامه ای ارایه شود.در نتیجه 
حجم فاکتورسازی برای کسی که جواز صرافی نداشت،کار 
سنگینی شد.در نتیجه این موضوع موجب نگرانی در بازار 
دوبی شد. البته هنوز سررسید سه ماه نرسیده است، اما 

نگرانی که ایجاد کرده،جدی است.
طی یکسال گذشته بخش اصلی نقشه ارزی ایران  مورد 
هجوم زیادی قرار گرفته است و در تمام این مدت ما امکان 
مقابله با موضوع با روش های مختلف نداشتیم و لازم بود 
که برنامه منسجیم ازسوی تیم اقتصادی دولت و آقای 
سیف انجام می شد،که این کار صورت نگرفت.در واقع بانک 
مرکزی ترجیح داد که بگوید مسایل بازار ارز فصلی است،اما 
امروز که در کف مصرف حواله هستیم همچنان تنش داریم 

چه برسد به ماههاي پیش رو با تقاضاي بیشتر.
 *  آیا تغییر هاب ارزی می تواند در کوتاه مدت و 

بلند مدت کارگشا باشد؟

اتفاقی که در این میان افتاد،فعال شدن کانون هایی مثل 
سلیمانیه و هرات بود.البته این کانون ها قبلا هم بودند، ولی 
سایز آنها چندان بزرگ نبود. بخشی از تقاضای دوبی که به 
مشکل برخورد، از طریق این بازارها در حال انجام است،اما 
اینکه این بازارها چقدر بتوانند کارکرد داشته باشند و سایز 

بگیرند،معلوم نیست.
بخشی از  تامین وجوه در این بازارها فیزیکی است و 
به این دلیل تقاضای اسکناس هم بالا رفته است.این ها 
واقعیات بازار ارز است که نباید نادیده گرفت.اینکه آمریکا 
می  داشتیم  وقت  ما  که  گفت  می توان  کرده،  دشمنی 
توانستیم  واکنش نشان دهیم برای آن هزینه ایجاد کنیم،یا 
بازار جدید ارزی درست کنیم در واقع ما وقت کافی داشتیم 
اما اینکه بعد از یکسال جلوی دوربین بایستیم و بگوییم 
آمریکا مانع شده،قابل توجیه از سوی مقامات فنی بانک 

مرکزی نیست.
 *  شما در نوشته هایتان اشاره کرده اید که افزایش 
نرخ سود بانکی مسکن است و نمی تواند راهکار بلند 
مدت برای حل مشکلات پیش روی باشد،در شرایط 

کنونی چه راهکاری را پیشنهاد می کنید؟
در این مدت به طرز غیرعادی نقدینگی ما افزایش یافته 
است.این خیلی رقم بالایی است و این موضوع نگران کننده 
ای است.موضوع دیگر برنامه کاهش نرخ بهره از شهریور ماه 
سبب شد که برای ورود سرمایه گذارانی که سود سپرده 23 

درصد می گرفتند،خیلی جذاب نبود. 
بعد از کاهش نرخ بهره به 15 درصد عملا سپرده براي 
بخش مهمي از نقدینگي ایجاد شده بعد از شهریور جذاب 
نبود. ابر باران زاي نقدینگي اماده بارش بود و بر سر شکننده 
ترین بازار یعني بازار ارزفرود آمد. البته شکنندگی که در 
بازار ارز ایجاد شده وسبب شده که کاندیدای اول بازار ارز 
باشد. طرح افزایش نرخ سود باعث شد آن بخش از سپرده 
که پذیرفته بود با نرخ 15 در بانك بماند و داشت متقاعد مي 
شد به جاري تبدیل شود و در بازار ارز بچرخد با نرخ 20 در 

قالب سپرده یك ساله باقي ماند.
*آیا می توانیم نقشه ارزی را بهبود ببخشیم؟

بله؛حتما جغرافیا و تاریخ و موارد بسیاری در سیاست 
خارجی می تواند کمک های بسیاری به ما بکند و قطعا 
جزییات به مسوولان محترم منتقل شده است، اما مساله 
ای که وجود دارد این است که با دست فرمان بانک مرکزی 

حل مشکل کمی سخت است.
بانک مرکزی تلاش می کند که از طریق بازار نقد بازار 
حواله را کنترل کند، در حالی که بازار نقد در مقابل بازار 
حواله خیلی کوچک است و امروز که تقاضا برای بازار حواله 
در کف قرار دارد- به این دلیل که ما الان در ماه اسفند 
هستیم-شاید این راه حل جواب بدهد؛ یعنی با کنترل و 
جلوگیری از جهش در تهران نظام انتظارت در دوبی را 
رهبری کرد.من نمی گویم نشدنی است، اما سخت و دوم 
هزینه بر است و سوم اینکه مشخص نیست تا چه زمانی این 

سیاست جواب بدهد.
*به نظر شما بسته سیاستی بانک مرکزی می تواند 

التهاب بازار ارز را کم کند؟
طرح فروش اوراق سپرده ریالی در مجموع طرح قابل 
دفاعی بود، اما نه به این دلیل که سپرده جدید را جذب 
کرد، بلکه به این دلیل که بخشی از سپرده هایی که راضی 
شده بودند با نرخ 15 درصد در بانک بمانند.یعنی عملا 
جابجا شدند و درجای خود ماندند. با وجودی که اعلام 
شد،نرخ سود 20 درصد است،به نظر می رسد این روند 
ادامه یابد وبرخی بانکها این رویه را ادامه دهند.از طرفی با 
توجه به اینکه به نظر می رسد اوراق بدهی هم همین نرخ 

است،انتظار این است که این نرخ باقی بماند.
اتفاقی که افتاده این است که اگر نظام ارزی ولو به صورت 
کوچک جابجا شود، با توجه به اینکه برنامه ای هم وجود 
دارد اما اجرایی نمی شود،می توان با هزینه کمتر در شرایط 

کنونی این جابجایی را انجام داد.
یعنی ما یک برنامه کوتاه مدت و بلند مدت نیاز داریم که 
بازار حواله به شرایط عادی خود برگردد و از سویی فرصت 
اول سال نو چیني را هم پشت سر گذاشته ایم و فرصت 
خوبی  در پیش داریم که می توان به شرط خاص و همت و 
تغییر پارادایم از آن استفاده کرد. با این  نوع نگاه نه تنها مي 

توان تنش را کنترل کرده بلکه مي توان مانع جهش شد.
*  به نظرشما چه کسانی نوسان اخیر بازار را رقم 
زده اند و آیا برخوردهای امنیتی و پلیسی در بازار می 

تواند بلندمدت ادامه داشته باشد؟
برخوردهای امنیتی در بازار از دو لحاظ می تواند مفید 
باشد؛اول اینکه بخشی از معاملات لفظی در غیاب نماینده 
بانک مرکزی حذف می شود و از طرفی بخشی از هات 
مانی)پول داغ( که به صورت حرفه ای در بازار کار می کند 
که عدد 25 هزار میلیارد تومان هم هست،برای مدتی فریز 
می شود.اما همه این اتفاقات به صورت کوتاه مدت کار می 

کند و ثانیا بدون اثر بنیادی کار نمی کنند.
حتی برنامه دستگیری دلال ها همراه با تزریق درهم 
در بازار اتفاق افتاد و تزریق درهم با توجه به مشکل بازار 
دوبی و این حقیقت که درهم دلار را بالا مي برد نه دلار 
درهم را، برنامه بنیادی قابل توجهی بود.از سویی، همزمان 
با دستگیری دلال ها کسانی فکر کردند که ممکن است 
کاهش قیمت صرفا بدلیل دستگیري دلال ها باشد که این 

صحیح نیست.
 

بانک مرکزی تلاش می کند که از طریق بازار نقد بازار 
حواله را کنترل کند، در حالی که بازار نقد در مقابل بازار 
حواله خیلی کوچک است و امروز که تقاضا برای بازار حواله 
در کف قرار دارد- به این دلیل که ما الان در ماه اسفند 
هستیم-شاید این راه حل جواب بدهد؛ یعنی با کنترل و 
جلوگیری از جهش در تهران نظام انتظارت در دوبی را 

رهبری کرد
*  برخی کارشناسان پیش بینی کرده اند که تورم 
ناشی از افزایش قیمت ارز سال آینده نرخ تورم را دو 
رقمی و دستاورد دولت یازدهم در تورم تک رقمی را 

از بین می برد،نظر شما چیست؟
من فکر می کنم افزایش نرخ ارز اثرات تورمی خیلی 
زیادی را از همین حالا خواهد داشت، به خصوص که که 
بخش مهمی از این تورم بر مواد غذایی و کالاهای مصرفی 
تحمیل می شود که تورم احساس شده توسط دهک های 

پایین را بالا ببرد . این مشکل جدی است.
اینکه جهشی به معنی واقعی کلمه داشته باشیم، اگر 
تغییرنظام ارزی توع نگاه و نقشه ارزی بدهیم و از این روش 
عجیب شناور مدیریت شده فاصله بگیریم . برنامه بزرگتر و 
جامع تر داشته باشیم، قطعا می توانیم جلوی جهش ها را 
بگیریم ،اما اگر این روند ادامه یابد با توجه به ضعف مسایلی 

که یاد شد،می تواند نگرانی ها را زیاد کند.
اینکه کارشناسانی گفته اند که مشکل بازار ارز، اسکناس 
این  برای  مبناهای  هیچ  و  است  غلطی  است،این حرف 
موضوع نیست.کنترل تقاضای حواله با اسکناس کار سختی 
است و بیشتر سیگنال به بازار است.امیدواریم بانک مرکزی 
با تغییر نوع نگاه و نوع  رفتارش از خود نام نیک  و ارزشمند 

به جا بگذارد. 

تغییر نقشه ارزی،راه مقابله با گرانی ارز است

چگونه می توان با طغیان دلار مبارزه کرد؟

شرکت های روسی که با مطالعه 11 میدان نفت و گاز ایران، رکورددار امضای 
تفاهمنامه نفتی با ایران به شمار می روند، بزودی قرارداد نهایی توسعه سه میدان 

نفتی دیگر را امضا می کنند. 
به گزارش ایرنا، پس از مدت ها فراز و نشیب قرار است قراردادهای جدید توسعه 
میدان های نفتی با شرکت های بین المللی به امضا برسد که این بار، قرعه به نام 

شرکت های روسی افتاده است.
با وجود اینکه 36 تفاهمنامه مطالعات میدان های نفتی ایران پس از توافق هسته 
ای برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( با شرکت های بین المللی به امضا رسیده 
اما به علت برخی ملاحظات داخلی و بین المللی، امضای قرارداد نهایی آنها به تاخیر 

افتاده است.
نخستین قرارداد جدید نفتی ایران مربوط به توسعه فاز 11 پارس جنوبی بود که 
دوازدهم تیرماه امسال بین شرکت ملی نفت و کنسرسیوم بین المللی به رهبری 

شرکت نفتی توتال فرانسه برای توسعه فاز 11 پارس جنوبی امضا شد.
قرارداد توسعه فاز 11 پارس جنوبی بستر را برای امضای سایر قراردادها فراهم کرد و 

در این میان، مذاکره با شرکت های روسی با سرعت بیشتری پیش رفت.
هفت شرکت روسی مطالعه 11 میدان نفت و گاز ایران را در اختیار گرفته اند که در 

میان سایر کشورهای فعال در ایران، پیشتاز محسوب می شوند.
اکنون نیز 2 شرکت روسی مذاکرات مربوط به توسعه سه میدان نفتی را به پایان 

رسانده و آماده امضای قرارداد نهایی شده اند.
هنوز جزییات این قراردادها اعلام نشده که البته علت آن، مشخص است؛ نگرانی از 
کارشکنی مخالفان دولت و فشارهای دولت آمریکا سبب شده است 2طرف تاکنون از 

اعلام جزییات خودداری کنند.
در این پیوند معاون امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت همزمان با سفر اخیر هیات 
ایرانی به مسکو از نهایی شدن مذاکرات با 2 شرکت روس برای حضور در صنعت نفت 

ایران خبر داد و گفت: این مذاکرات مربوط به سه میدان است.
»امیرحسین زمانی نیا« اضافه کرد: با توجه به اینکه روابط همکاری ایران و روسیه 
در بخش انرژی سابقه چندانی ندارد، مذاکرات برای همکاری و به نتیجه رساندن آن 

قدری طولانی شده است.
زمانی نیا یادآوری کرد مطالعه 11 میدان نفت و گاز ایران به هفت شرکت بزرگ 
روسیه سپرده شده است و مذاکره مربوط به سه میدان با 2 شرکت روس مراحل 

پایانی خود را طی می کند.
وی تصریح کرد: این مذاکره ممکن است ظرف هفته های آینده به امضای قرارداد 

منجر شود.
معاون وزیر نفت، همکاری انرژی ایران و روسیه را موتور محرکه دیگر همکاری ها 
میان 2 کشور عنوان کرد و افزود: در نخستین کمیته مشترک وزارتی انرژی ایران 
و روسیه مقرر شد شرکت ملی نفت ایران و گازپروم روسیه با تشکیل کمیته کاری 
پروژه گازرسانی به پاکستان و هند از طریق خلیج فارس و دریای عمان را بررسی 

عملیاتی کنند.
انرژی روسیه اعلام کرد:   از وزیر  بتازگی به نقل  نیز  انگلیسی رویترز  خبرگزاری 
شرکت های نفتی روسی تا بیست و یکم مارس )اول فروردین( قرارداد توسعه میادین 

نفتی ایران را با طرف ایرانی امضا می کنند.
»الکساندر نواک« همچنین اضافه کرد ایران آماده عرضه نفت خام به روسیه است اما 

این به قراردادهای آینده با خریداران نفت بستگی دارد.
*سایر محورهای همکاری تهران- مسکو

 نخستین نشست کارگروه خط لوله صادرات گاز ایران به هند و پاکستان نیز در 
حاشیه سفر هیات ایرانی در محل وزارت انرژی روسیه و با حضور شرکت گازپروم 

برگزار شد.
معاون امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت در این باره گفت: این خط لوله قرار است 

گاز ایران را از جاسک و از طریق دریا به پاکستان و هند منتقل کند.
روسیه و ایران آبان ماه امسال و در حاشیه سفر رییس جمهوری روسیه به ایران 
یادداشت تفاهمی را برای ساخت خط لوله گاز 1200 کیلومتری از ایران به هند 
امضا کردند که به گفته وزیر انرژی روسیه، در این پروژه افزون بر روسیه و ایران، 

شرکت های هندی و پاکستانی نیز مشارکت دارند.
وزیر نفت جمهوری اسلامی ایران نیز پیشتر در یک گفت  و گوی تلویزیونی در این 

زمینه گفته بود: شرکت گازپروم روسیه در مذاکره با ما ابراز علاقه کرد در پروژه انتقال 
گاز ایران به پاکستان و هند مشارکت داشته باشد. ما نیز آمادگی خود را برای صادرات 
گاز ایران اعلام کردیم و قرار شد گازپروم روسیه هماهنگی های لازم را با پاکستان و 
هند انجام دهد. در هفته گذشته چهاردهمین کمیسیون مشترک ایران و روسیه در 
15 کارگروه به ریاست وزیر امور اقتصادی و دارایی به نمایندگی از جمهوری اسلامی 

ایران و وزیر انرژی روسیه از طرف روس در مسکو برگزار شد.
این کمیسیون پانزدهم اسفند با امضای 6 تفاهمنامه به کار خود پایان داد.

روس ها در صف انتظار امضای قراردادهای جدید نفتی با ایران 

سخنگوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران گفت: تاکنون در مجموع 55 میلیارد و 300 میلیون دلار خطوط اعتباری تامین مالی خارجی 
کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت با بانک های کشورهای اروپایی و سایر کشورهای بزرگ آسیایی امضا کرده ایم. 

»محمدعلی کریمی« با اشاره به کاهش ریسک اعتباری کشور از رتبه هفت در ابتدای دولت یازدهم به رتبه پنج در امسال افزود: بهبود این رتبه، 
چشم انداز مثبتی برای ورود سرمایه های خارجی به کشور ترسیم کرده است.

وی افزود: گسترش روابط کارگزاری با بانک های کشورهای اروپایی هلند، ایتالیا، بلژیک و اتریش و کشورهای آسیایی مانند چین و کره جنوبی و 
مذاکره با بانک های عمان و قطر با هدف توسعه روابط بانکی و تجاری، محصول تلاش مستمر نظام بانکی بود که »امید« و »اعتماد« را به شبکه 

بانکی روزافزون می کند.
این مسوول در بانک مرکزی تاکید کرد بسیاری از مشکلات کشور در زمینه نقل و انتقال منابع مالی در سال های اخیر حل شده است و ابراز 

امیدواری کرد با اصلاح نظام بانکی و بکارگیری استانداردهای بین المللی این روند بیش از گذشته بهبود یابد.
کریمی اضافه کرد: نگرانی ها نسبت به جایگاه کشور در گروه ویژه اقدام مالی )اف.ایِ.تی.اف( در زمینه مبارزه با تامین مالی تروریسم و پولشویی از 

مواردی است که باید برای بهبود آن تلاش کرد.
وی گفت: در این زمینه دولت سه لایحه در زمینه مبارزه با پولشویی، مبارزه با تامین مالی تروریسم و اصلاح برخی مواد قانونی را به مجلس 

شورای اسلامی ارائه کرده است که تصویب این لوایح می تواند دیدگاه جهانی را نسبت به بانک های داخلی و روند پولی و مالی در داخل کشور تغییر 
دهد و چشم انداز روشن تری پیش روی نظام بانکی ترسیم کند. 

* عملکرد امسال شبکه بانکی
 سخنگوی بانک مرکزی در ارزیابی عملکرد امسال شبکه بانکی گفت: امسال شاهد تداوم اصلاحات در نظام بانکی بودیم که نمونه بارز آن حذف 

موسسه های غیرمجاز از بدنه نظام پولی کشور بود و با همکاری سه قوه، بانک مرکزی و بانک ها به خوبی برچیده شد.
وی تلاش برای اصلاح صورت های مالی بانک ها، افزایش شفافیت در نظام بانکی و انطباق با استانداردهای بانکداری بین المللی را از دیگر اقدام 
های بانک مرکزی در سال 1396 برشمرد و گفت: در کنار آن بانک ها توانستند در 10 ماهه امسال 4620 هزار میلیارد ریال به بخش های مختلف 
اقتصادی وام پرداخت کنند. کریمی درباره رویکرد نظام بانکی در حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط افزود: این سیاست پارسال در نظام بانکی 
پیگیری و در مجموع 170 هزار میلیارد ریال به بیش از 24 هزار بنگاه  تولیدی کوچک و متوسط پرداخت شد که این رقم امسال به 140 هزار 
میلیارد ریال به 19 هزار و 400 بنگاه تا پایان بهمن ماه رسید. وی رشد اقتصادی 4.1 درصدی ایران در نیمه نخست امسال بدون احتساب نفت 
را یادآور شد و گفت: اعطای تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، تقویت تامین مالی بخش مسکن، اجرای طرح ضربتی وام ازدواج و پرداخت 98 هزار 

میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به بیش از یک میلیون نفر از دیگر رویدادهای مهم امسال در نظام بانکی بود.

سخنگوی بانک مرکزی 

قرارداد 55.3 میلیارد دلار خط اعتباری خارجی امضا شده است 

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقا / خانم فاطمه سادات حیدری دارای شناسنامه شماره 8241 به شرح دادخواست به 
کلاسه 961469 از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان علی سرسنگی علی آباد بشناسنامه شماره 1851 در تاریخ 1396/12/2 
اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ، ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به : 
1 – فاطمه سادات حیدری ت ت 1351/9/21 ش ش 8241 فرزند سید حسین 

– همسر 
2 – مهدی سرسنگی علی آباد ت ت 1381/8/25 ش ش 0312597134 فرزند 

علی – پسر 
3 – محمد سرسنگی علی آباد ت ت 1373/11/24 ش ش 0311205895 فرزند 

علی – پسر 
آباد ت ت 1370/8/12 ش ش 0310602777 فرزند  – آرزو سرسنگی علی   4

علی – دختر 
5 – حسین سرسنگی علی آباد ت ت 1320/9/1 ش ش 32 فرزند مرتضی – پدر 

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا 
هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد % م /م/96/6109/ف 
رئیس شعبه 4 شورای حل اختلاف کرج – هاشمی
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صادقی: 

اگر سهمیه می خواهیم باید سپاهان و صنعت 
نفت را ببریم

مدافع تیم فوتبال پیکان تأکید کرد که آنها برای کسب سهمیه لیگ قهرمانان آسیا 
باید از دو بازی آینده شش امتیاز بگیرند.

امیرحسین صادقی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم درباره 
شرایط فعلی پیکان و شانس این تیم برای کسب سهمیه لیگ قهرمانان آسیا گفت: 
تیم ما شرایط خوبی دارد و خوشبختانه در این چند هفته نتایج خوبی گرفتیم. اگر 
می خواهیم سهمیه آسیا بگیریم باید از دو بازی آینده برابر سپاهان و صنعت نفت 
شش امتیاز بگیریم. اگر هم احساس می کنیم که الان توانایی کسب سهمیه آسیا 
را نداریم، باید این توانایی را در پنج بازی پایانی بیشتر کنیم. وی در مورد اینکه 
پیکان در 10 بازی پیاپی موفق به کسب برد نشد و به همین خاطر از بین تیم های 
بالای جدول دور شد، عنوان کرد: متأسفانه در بدترین زمان امتیازهای حساسی 
را از دست دادیم. ما بد بازی نمی کردیم، اما خیلی بد امتیاز از دست دادیم و این 
باعث شد کمی عقب بمانیم.  صادقی در پاسخ به این پرسش که »سال 96 از لحاظ 
فوتبالی برای او چطور بوده است؟«، خاطرنشان کرد: همه سال ها از لحاظ فوتبالی 
برای من خوب بوده است و خدا را شکر می کنم. البته من در زندگی ام هدف هایی 
بزرگ تر از فوتبال دارم که به آنها فکر می کنم و امیدوارم به هدف هایم برسم. 
مدافع پیشین استقلال در مورد عملکرد این تیم در لیگ قهرمانان آسیا و اینکه آیا 
آبی پوشان می توانند در آسیا شانسی برای قهرمانی داشته باشند نیز، اظهار داشت: 

شک نکنید که استقلال در آسیا شانس قهرمانی دارد.

چه کسی سرمربی تیم امید می شود؟
دبیرکل فدراسیون فوتبال از انتخاب سرمربی تیم امید با مشورت اعضای کمیته 

فنی خبر داد.
محمدرضا ساکت در مورد انتخاب سرمربی امید ایران به سایت فدراسیون فوتبال 
گفت: برنامه  فدراسیون در رابطه با تیم امید، کاملا مشخص است و جلسات ما با 
محوریت کمیته فنی و حضور آقایان محصص، معینی، خداداد و دیگر اعضا از 3 
ماه قبل آغاز شده و شناسایی و بررسی گزینه ها به مراحل نهایی رسیده است. چند 
گزینه به کمیته فنی برنامه داده اند و چند نفر هم حتی با آقایان محصص و معینی 
جلسه برگزار کرده اند. برنامه ما به صورت مشخص این است که دور از احساس و 
طبق رویه  قبلی، کادر فنی تیم امید را معرفی کنیم. اینکه تیم امید قرار نیست به 
سفر برود هم صحیح نیست و این تیم در ورزشگاه کربلا دیداری دوستانه را برگزار 

می کند تا برنامه های خود را آغاز کند. 
او ادامه داد: هدف ما این است که تیم امید با برنامه ریزی درست در بازیهای 
آسیایی جاکارتا اندونزی شرکت کند و هماهنگی لازم را با سازمان لیگ صورت 

دادیم تا برنامه این بازیها در برنامه ریزی فصل آینده لیگ برتر مد نظر قرار گیرد. 
تیم امید ایران در سال های گذشته همیشه از نبود یک مربی کارآمد لطمه 
خورده است و حالا به نظر می رسد این بار که ساکت مسوول انتخاب سرمربی این 
تیم شده، باید گزینه ای را انتخاب کند که بتواند تیم امید ایران را بعد از مدت ها 

به موفقیت برساند.

 اختیار تام هیئت مدیره استقلال به افتخاری 
برای تمدید قرارداد شفر

این باشگاه برای تمدید قرارداد  هیئت مدیره باشگاه استقلال به مدیرعامل 
سرمربی آبی پوشان اختیار تام داد.

درباره  تسنیم،  خبرگزاری  ورزشی  خبرنگار  با  گفت وگو  در  زمانی  حسن 
پیشنهادهای برخی تیم های عربی به وینفرد شفر اظهار داشت: شفر آدم مادی 
نیست، اگر مادی بود مرحله اول حضورش در استقلال پیشنهادات خوبی بهتر از 
استقلال داشت که به آنها پاسخ مثبت می داد. هواداران و جایگاه استقلال باعث 

شد تا شفر شیفته این تیم شود.
وی در مورد اینکه چه زمانی قرارداد شفر تمدید می شود، گفت: به رضا افتخاری 
از طرف هیئت مدیره برای مذاکره جهت تمدید قرارداد اختیار تام داده ایم و ایشان 
پس از مذاکره پیشنهادات را به هیئت مدیره آورده است تا همه چیز مصوب شود.

علیرضا  و  او  به  مربوط  بحث های  در خصوص  استقلال  مدیره  هیئت  عضو 
منصوریان گفت: ظاهراً در این زمینه حواشی به وجود آمده است. ما گفتیم در 
امارات به من مراجعه کرده است و درباره منصوریان صحبت می کردند. منصوریان 
از سرمایه های استقلال است و قطعاً بار دیگر به این تیم بازمی گردد. اگر هم کسی 
واکنشی نشان داده، براساس ادب خودش حرف زده است. ما به کسانی که برای 

استقلال زحمت کشیده اند، احترام می گذاریم و دست شان را می بوسیم.

توجه ویژه سرمربی المپیاکوس به انصاری فرد
سرمربی اسپانیایی تیم المپیاکوس تمرینات سنگین و خاصی را برای ملی پوش 

ایرانی تدارک دیده است.
سایت اسپورت اف ام یونان از تغییرات اساسی در ترکیب اصلی المپیاکوس پس 
از ناکامی در هفته های اخیر سوپر لیگ فوتبال این کشور توسط گارسیا )سرمربی( 

خبر داد. 
اسپورت اف ام در گزارش کوتاه خود پیرامون آخرین تمرین تیم المپیاکوس پیش 
از نبرد یکشنبه آینده برابر پلاتانیاس نوشته است: در 24 ساعت گذشته گارسیا 
تمرینات المپیاکوس را بسیار سنگین کرده و توجه و زوم او روی خط حمله به 
ویژه پیشرفت کریم انصاری فرد است. المپیاکوس در پایان هفته بیست وچهارم 
سوپر لیگ یونان با اندوخته 47 امتیازی رتبه سوم جدول 16 تیمی سوپر لیگ 
یونان را  به خود اختصاص داده و اختلاف 7 امتیازی با تیم صدرنشین پائوک دارد. 
المپیاکوسی ها در هفت دوره اخیر این رقابت ها قهرمان شدند اما برای رسیدن به 

هشتمین جام متوالی قهرمانی کار بسیار سختی پیش رو دارند.

تراکتورسازی با یک غایب به مصاف
 الجزیره می رود

تیم تراکتورسازی در دیدار روز سه شنبه خود مقابل الجزیره با یک غایب به 
میدان خواهد رفت.

 تیم تراکتورسازی روز سه شنبه هفته پیش رو در حالی در چهارمین دیدار خود در 
گروه A لیگ قهرمانان آسیا میزبان الجزیره امارات است که رضا شربتی را به دلیل 

مصدومیت در اختیار نخواهد داشت.
شربتی در بازی رفت مقابل الجزیره از ناحیه عضلات کشاله مصدوم شد و به 
همین دلیل روز سه شنبه در تبریز نمی تواند تراکتورسازی را همراهی کند. شربتی 
دو هفته ای از میادین دور است. اصلی ترین گزینه ساغلام برای جایگزینی شربتی 

یک مدافع جوان به نام محمد مسلمی پور است.
همچنین سیمه گریگوف هم که دچار یک بیماری ویروسی شده بود، مقابل 
الجزیره می تواند به میدان برود. شربتی تنها غایب تیم تبریزی است و این تیم 

بازیکن محروم ندارد.

هفته چهارم لیگ قهرمانان آسیا؛

هشدار باشگاه استقلال به هوادارانش برای 
جلوگیری از دو سال محرومیت

مراقب  العین  برابر  برگشت  دیدار  در  هوادارانش خواست  از  استقلال  باشگاه 
رفتارهایشان باشند تا این باشگاه با محرومیت مواجه نشود.

تیم فوتبال استقلال در هفته سوم رقابت های لیگ قهرمانان آسیا با ناداوری برابر 
العین به تساوی دو به دو رسید تا برای رسیدن به پیروزی در انتظار دیدار برگشت 

باشد. این دیدار هفته پیش رو در ورزشگاه آزادی برگزار خواهد شد. 
باشگاه استقلال در آستانه دیدار برگشت برابر العین با صدور اطلاعیه ای نسبت به 
اتفاقات حاشیه ای هشدار داد. در این اطلاعیه آمده است: » با توجه به اولتیماتوم 
afc، پرتاب اشیا، نارنجک دستی و انداختن لیزر در بازی های آسیایی می تواند 

استقلال را تا دو سال از میزبانی محروم کند.«

پادوانی این هفته به تهران می آید
مدافع مصدوم استقلال به تهران می آید.

لئوناردو پادوانی مدافع مصدوم استقلال با تلاش مسئولان این باشگاه ظرف هفته 
جاری به تهران می آید تا ادامه روند درمانی او در تهران دنبال شود.

او هفته قبل قرار بود به تهران بیاید ولی پزشکان اهوازی با انتقالش به تهران 
مخالفت کردند.
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گزارشی از عملکرد استقلال در آسیا؛

نقش پررنگ یک بازیکن و کسب عنوان خشن ترین
گروهی  دور  از  رفت  مرحله  در  استقلال  فوتبال  تیم 
لیگ قهرمانان آسیا درحالی عنوان صدرنشینی را به خود 
اختصاص داد که یک بازیکن نقش پررنگی در کسب این 

عنوان داشته است.
شاگردان وینفرد شفر روز به روز و هفته به هفته پخته تر از 
قبل در مسابقات لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا حضور می 
یابند. اوج بازی های این تیم حضور پر قدرت و مسلط برابر 
العین در کشور امارات بود. آن هم درست چند روز بعد از 
دربی بزرگ تهران. آبی پوشان که بعد از دربی مستقیم راهی 
امارات شدند مقتدرانه مقابل میزبان خود ظاهر شدند و اگر 
نبود الطاف داور مسابقه به تیم میزبان، شاگردان شفر از این 

بازی هم با امتیازات کامل خارج می شدند.
استقلالی ها با تساوی 2-2 مقابل العین 5 امتیازی شدند 
و به عنوان بهترین تیم گروه چهارم در صدر جدول قرار 

گرفتند. 
* بهترین گلزن استقلال

مامه تیام مهاجم سنگالی و تازه وارد آبی پوشان همه گل 
های استقلال را به جز 2 گل زد تا چهره شاخص این تیم 
در آسیا باشد. شاگردان شفر در این مسابقات 5 بار موفق به 
گلزنی کردند که در این میان زحمت یکی از این گل ها با 
»تاباتا« کاپیتان تیم الریان بود که به اشتباه دروازه خودی را 
گشود. زننده یکی دیگر از گل های استقلال هم علی قربانی 
بود و 3 گل باقی مانده این تیم را مقابل الهلال و العین مامه 
تیام به ثمر رساند تا با 3 گل زده بهترین گلزن این تیم در 

این مسابقات باشد.
* بهترین پاسور

فرشید اسماعیلی با 2 پاس گل بهترین پاس دهنده آسیایی 
استقلال است. اسماعیلی هر دو پاس گل را در دیدار مقابل 
العین به مامه تیام داده است. بعد از اسماعیلی، امید ابراهیمی 
با یک پاس گل )به علی قربانی مقابل الریان( دیگر پاسور 

آسیایی آبی پوشان است. 

* خشن ترین بازیکنان
فرشید اسماعیلی که بیشترین تعداد پاس گل را در بین بازیکنان 
استقلال صادر کرده است، بیش از سایر آبی پوشان روی بازیکنان 
حریف مرتکب خط شده است. هافبک دونده و شوتزن استقلال 
در 3 بازی گذشته این تیم 9 بار مرتکب خطا شده تا از این نظر 

در ین بازیکنان استقلال حرف اول را بزند. پس از اسماعیلی، مامه 
تیام بهترین گلزن آبی پوشان دارای بیشترین تعداد خطا روی 
بازیکنان در تیم های مقابل است. تعداد خطاهای این بازیکن در 
3 بازی گذشته 7 است. وریا غفوری با 6 و روزبه چشمی با 5 خطا 

در رده های بعدی قرار دارند.
* پر اخطار و بدون اخراج

تعداد کارت های زردی که آبی پوشان در این سه بازی 
گرفته اند نسبتا زیاد است. این تیم با 5 اخطار از تیم های پر 
کارت دور رفت بازی ها محسوب می شود. این در حالی است 
که هیچ یک از بازیکنان استقلال تاکنون با کارت قرمز داور 

مواجه نشده اند.
* پر خطاترین تیم در آسیا

آبی پوشان به طور متوسط در هر یک از بازی های خود در 
این مسابقات 17 بار مرتکب خطا شده اند که این بیشترین 
تعداد خطا در بین تیم های آسیایی است تا آبی پوشان 
تیمی پر خطا در آسیا به حساب آیند. شاگردان شفر به طور 
متوسط در هربازی 49 درصد مالکیت توپ را در اختیار 
داشته اند و به طور متوسط در هر بازی 13 بار به سمت 
دروازه حریف شوت زده اند که به طور متوسط 5/4 شوت این 

تیم داخل چارچوب بوده است. 
* یک کلین شیت

استقلال در 3 باری که در آسیا به میدان رفته است تنها 
یکبار موفق به ثبت کلین شیت شده است که در آن یک 
بازی هم سید مهدی رحمتی درون دروازه این تیم حضور 
داشت. در دو بازی دیگری که سید حسین حسینی از دروازه 

آبی ها حراست کرده دروازه این تیم 4 بار باز شده است.

هافبک ایرانی شاغل در فوتبال هلند از مهدوی کیا به عنوان الگوی خود نام 
برد و عنوان کرد: در جام جهانی ملی پوشان تمام تلاششان را برای خوشحالی 

مردم انجام خواهند داد.
علیرضا جهانبخش در گفت وگو با سایت فیفا از مهدی مهدوی کیا به عنوان 
الگوی خود نام برد و گفت : من وقتی که فوتبال را شروع کردم، مهدوی کیا 
بهترین بازیکن ما بود. وقتی در داماش بودم، این فرصت را داشتم که با او هم 
تیمی باشم و فهمیدم که چه شخصیت فوق العاده ای دارد. همکاری ما شش 

ماه به طول انجامید.
علیرضا جهانبخش در ادامه  صحبت های خود، گفت : من همیشه سعی 
می کردم که با مهدوی کیا صحبت کنم و نظرش راجع  به فوتبال و زندگی 
بدانم، او هم همیشه با من برخورد خوبی داشت و مسیر درست را به من نشان 
می داد. او در داخل و هم خارج از زمین الگوی من بود. هنوز هم از او سوال 
می پرسم. مهدی همیشه در کنار من بوده و خوشحال هستم که الگویی 

همچون او دارم.
جهانبخش درست مانند مهدی مهدوی کیا از فوتبال اروپا خودش را نشان 
داد. او تاکنون 12 گل در این فصل برای تیمش به ثمر رسانده و نزدیک به 10 
پاس گل هم داده است. او در حال  حاضر جام جهانی 2018 روسیه را پیش 

رو دارد. هر چند که جهانبخش در دوره قبل جام جهانی حضور داشته است.
ستاره ایرانی در ادامه  صحبت های خود،  اضافه کرد: بین سال های 2014 
تا 2018 تغییرات خوبی در تیم ما ایجاد شد و ما آماده هستیم که در حال  
حاضر کیفیت بازیکنان مان را به دنیا نشان دهیم. باید این را بگویم که در 
سخت ترین گروه جام جهانی قرار گرفته ایم ولی وقت آن رسیده که خودمان را 
نشان دهیم، چون چیزی برای از دست دادن نداریم. رقبای ما در جام جهانی 
2018 از کیفیت بالایی برخوردار هستند. ما این را می دانیم که چطور بازی 
کنیم. باید در جام جهانی فقط مثبت نگر بود و تمام تلاشمان را کنیم تا مردم 

خوشحال شوند.
جهانبخش در پایان صحبت های خود، اظهار کرد: من با فوتبال شروع نکرده ام 
و در کودکی ژیمناستیک، هندبال و فوتسال بازی می کردم تا این که در 12 
سالگی متوجه شدم که در فوتبال خوب هستم. من صعود ایران به جام جهانی 
1998 را به یاد دارم. در آن زمان فقط شش سال سن داشتم. آرزویم بود که در 

جام جهانی حضور داشته باشم که در سال 2014 به آرزویم رسیدم.

جهانبخش: 

مهدوی کیا الگوی زندگی من است

قهرمان دسته 94 کیلوگرم وزنه برداری جهان گفت: هر چه در توان دارم می گذارم 
و به خاطر پرچم کشورم نیز سختی ها را به جان می خرم تا بتوانم امسال هم در 

بازی های آسیایی روی سکو قرار بگیرم.
 سهراب مرادی در حاشیه رقابت های بین المللی وزنه برداری "جام فجر" اهواز، 
درباره حضور خود در اردوی تیم ملی که در ماهشهر در حال برگزاری است، در 
جمع خبرنگاران، اظهار کرد: 10 روز است که اردوی تیم ملی در ماهشهر شروع 
شده است و من هم بعد از یک هفته به جمع ملی پوشان اضافه شدم. این اردو 
تا 24 اسفندماه در ماهشهر ادامه دارد و در حال حاضر بیشتر حرکات قدرتی را 
تمرین می کنیم تا یک آمادگی نسبی داشته باشیم. ان شاءالله بعد از عید نیز شروع 

جدی را برای بازی های آسیایی و مسابقات جهانی خواهیم داشت.
وی در خصوص آمادگی خود نیز گفت: من به تازگی تمریناتم را شروع کرده ام و 
در حال حاضر روی حرکات قدرتی تمرکز دارم. ان شاءالله رفته  رفته رو به جلو 

حرکت می کنیم.
وزنه بردار دسته 94 کیلوگرم تیم ملی در پاسخ به این سوال که باتوجه به رکورد 
شکنی که شما در مسابقات جهانی داشتید، به نظر می رسد انتظارات از سهراب 
مرادی بالا رفته است، عنوان کرد: تا به حال تمام تلاش خود را کرده ام و از این به 
بعد هم هر چه در توان دارم می گذارم و به خاطر پرچم کشورم نیز سختی ها را 

به جان می خرم تا بتوانم امسال هم در بازی های آسیایی روی سکو قرار بگیرم.
وی درباره حفظ یا ارتقاء رکورد خود در مسابقات پیش رو با بیان این که این 
موضوع در روز مسابقه مشخص می شود و بستگی دارد من چه شرایط بدنی و 
آمادگی داشته باشم، گفت: روز مسابقه خیلی مهم است ولی امیدوارم بتوانم به اوج 

آمادگی بدنی برسم. سایر مسائل هم در روز مسابقه مشخص می شود.
مرادی با اشاره به اهمیت بازی های آسیایی، عنوان کرد:  همه باقدرت به این رقابت 
ها می آیند و کشورهایی که محروم بوده اند هم در این دوره احتمالا ورزشکار جدید 
دارند و فکر می کنم شرایط سخت تر باشد. باید ببینیم در مسابقات چه پیش 
می آید اما این طور نیست که فکر کنیم به  راحتی مدال می گیریم. کشورهایی که 
محروم بوده اند نیز در این مسابقات هستند که کار را سخت می کند و به این دلیل 

نمی شود پیش بینی کرد چه می شود.
این وزنه بردار درباره حمایت فدراسیون نیز خاطرنشان کرد: فدراسیون زحمت 
خود را می کشد و اردوها را برگزار می کند. فدراسیون دارو و مکمل های مورد 
استفاده را فراهم می کند. به هرسختی که است نیز اردوها را به خوبی برگزار می 

کنند.
وی با ابراز رضایت از اردوی در حال برگزاری در ماهشهر نیز عنوان کرد: شرایط 
اسکان و تمرین مان خوب است و تمام امکانات کنار هم هستند و از حمایت 

مسوولان تشکر می کنم.

سهراب مرادی: به خاطر پرچم کشورم سختی ها را به جان می خرم

بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال تهران تأ کید کرد که این باشگاه باید با شروط خاصی وینفرد شفر را حفظ کند.
حسن روشن در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم درباره عملکرد مثبت شفر در استقلال گفت: زمانی که شفر 50 سال داشت 
در الاهلی امارات بود و آن زمان هم با بازیکنان جوان رابطه خوبی داشت، هر چند که بیشتر از 10 ماه در این تیم نماند. فوتبال ما از فوتبال 

روز دنیا عقب است، ولی یک مربی مثل شفر که تقریباً به 
زمان بازنشستگی نزدیک شده است، می تواند با تفکراتی 

که دارد استقلال را به شرایط خوب برساند.
وی در ادامه افزود: شفر روی مسائل روحی و روانی 
بازیکنان به خوبی کار کرد و وضعیت بدنی تیم را تغییر 
داده بود، این در حالی است که استقلال در ابتدای 
فصل از لحاظ بدنی مشکل داشت و میک مک درموت 
را که به استقلال قالب کرده بودند، نتوانست کار خاصی 

انجام دهد.
روشن در واکنش به اینکه خیلی ها معتقدند استقلال 
باید شفر را حفظ کند، تأکید کرد: استقلال باید با شروط 
خاصی شفر را حفظ کند. به هرحال باشگاه باید از این 
مربی نهایت استفاده را ببرد و از او کار بخواهد، ضمن 
اینکه توجه به تیم های پایه نباید فراموش شود. متأسفانه 

الان تیم های پایه استقلال شرایط خوبی ندارند.

 روشن:

استقلال باید با شروط خاصی شفر را حفظ کند
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: شاگردان برانکو باید به بردن عادت کنند تا در ادامه راه لیگ قهرمانان برایشان مشکل ایجاد نشود.  در 
خصوص پیروزی پرسپولیس در دیدار رفت مقابل الوصل امارات و همچنین بازی هفته آینده ای که این دو تیم با یکدیگر در امارات برگزار خواهند 
کرد گفت: همیشه بازی هایی که پس از باخت در دربی انجام می شود سخت است. اما پرسپولیس توانست خیلی پرقدرت ظاهر شود و خاطره 
تلخ باخت مقابل استقلال را تا حدودی از ذهن هوادارانش پاک کند. مربی 
اسبق پرسپولیس و تیم ملی فوتبال ایران گفت: برانکو ایوانکوویچ ترکیب تیمش 
را تغییر داد تا تقریبا بتواند نظر هواداران را هم جلب کند. اتفاقا این تغییرات هم 
به نفع پرسپولیس شد و آنها توانستند خیلی منطقی توپ و میدان را در اختیار 
بگیرند. وی در خصوص بازی برگشت این دو تیم با یکدیگر اظهار داشت: قطعا 
اماراتی ها در این بازی با قدرت بیشتری به میدان می آیند. شرایط جدول برای 
آنها طوری است که اگر نتوانند پرسپولیس را شکست دهند دیگر امیدی به 
صعود نخواهند داشت. مربی پیشین سرخپوشان ادامه داد: پرسپولیس هم باید 
خودش با گرفتن سه امتیاز، گروهی که در آن قرار دارد را بالانس کند. چونکه 
در هفته آخر و بازی هایی که تیم ها انجام می دهند مهم است که پرسپولیس 
به عنوان صدرنشین گروه صعود کند یا تیم دوم جدول شود. پرسپولیس باید 
به بردن های متوالی عادت کند و خودش سرنوشت خودش را در رقابت های 
گروهی رقم بزند. ابراهیمی در پایان خاطر نشان کرد: پرسپولیس از حضور در 
نقل و انتقالات فصل آینده محروم است و این تیم باید به جوانان خود هم در 

هفته های پایانی لیگ برتر میدان بدهد تا از آنها در مواقع لزوم استفاده کند.

ناصر ابراهیمی:

سرنوشت گروه دست شاگردان برانکو است

نیمار بسیار زودتر از آنچه که تصور می شد از ترک بارسلونا پشیمان شده و قصد 
بازگشت دارد.

تابستان گذشته بود که نیمار پس از یک ماه پرحاشیه و انتشار اخبار ضد و نقیض، 
در نهایت خبر از ترک بارسا داد و رسما تقاضای جدایی کرد. طبیعی بود که بارسلونا با 
جدایی او مخالفت کند و به همین دلیل پی اس جی راهی جز پرداخت 222 میلیون 

یورو رقم فسخ قرارداد او  نداشت.
به این ترتیب نیمار با خراب کردن تمام پل های پشت سر خود بارسلونا را ترک 
کرد و هرچند 222 میلیون یورو به خزانه باشگاه تزریق شد؛ با این حال زخم های این 
خیانت هنوز هم بر پیکره بارسا به چشم می خورد. نیمار به سرعت در پی اس جی به 
یک بازیکن همه کاره بدل شد اما این موضوع به مذاق برخی بازیکنان خوش نیامد و 

شاهد اختلافات جدی او به خصوص با کاوانی بودیم.
چند ماه از حضور نیمار در پی اس جی می گذرد و در همین مدت اندک اخبار 
متفاوتی در مورد نارضایتی او از کیفیت لیگ فرانسه و نیز کادر فنی باشگاه پاریسی 
شنیده شده است. به خصوص حذف پی اس جی از لیگ قهرمانان توسط رئال نیز 
برای نیمار یک ناامیدی مطلق محسوب می شد و او حالا بیش از گذشته از پیوستن 

به این باشگاه پشیمان است.
در همین رابطه امروز موندودپورتیوو ادعای عجیبی را مطرح کرد و البته از صحت 

این ادعای خود نیز اطمینان دارد.
گویا نیمار ماه گذشته و پیش از مصاف با رئال، برای مسی و یکی دو بازیکن دیگر 
بارسا که هنوز هم با آنها در ارتباط است، پیغام فرستاده که تمایل به بازگشت دارد. او 
این درخواست را مستقیما به یکی از مدیران بلندپایه بارسا که در انتقالش به بارسا در 

سال 2013 نیز نقش مهمی داشت نیز مطرح کرده است.
البته نیمار می داند که جدایی او در تابستان پیش رو نزدیک به صفر است و الخلیفی 
هرگز با این موضوع موافقت نخواهد کرد بلکه او از حالا به تابستان 2019 می اندیشد 
و در صحبت با مدیر بارسا از وی خواسته است که تمام راه هایی که به بازگشت او ختم 

خواهد شد را مورد بررسی قرار دهد.
با این حال موندودپورتیوو اعتقاد دارد که این درخواست ممکن است سیاست خاصی 
از سوی نیمار نیز باشد چرا که همه می دانند رئال برای تابستان 2019 به شدت 
خواهان جذب اوست و نیمار هم قصد ندارد لقب خائن را بروی پیشانی خود ثبت کند.
او در حال حاضر یک پرونده علیه بارسا در دادگاه دارد و باشگاه نیز از وی شکایت 
کرده است. این رابطه شکرآب، فعلا هرگونه احتمال بازگشت را رد می کند. به همین 

دلیل ممکن است هدف نیمار از ارائه این درخواست توجیه پیوستن احتمالی اش به 
رئال باشد. اینکه علاقه قلبی او بازگشت به بارسا بود اما با این درخواست مخالفت شد 

و در نهایت او محبور شد به رئال بپیوندد که برای جذبش بی تاب بود.
نیمار پیش از این ثابت کرده است که بازی کردن با باشگاه بزرگی چون بارسلونا را 
به خوبی بلد است. از حالا تا تابستان 2019 زمان زیادی باقیمانده و فعلا راهی نیست 

جز اینکه به انتظار نشست.
الخلیفی قیمت ستاره برزیلی را مشخص کرد؛ 400 میلیون یورو بدهید 

نیمار مال شما!
باشگاه پاری سن ژرمن قمیت فروش ستاره برزیلی را اعلام کرد که رقمی نجومی 

است.
 روزنامه آس اسپانیا خبر داد که با وجود اینکه ناصر الخلیفی، رئیس باشگاه پاری سن 
ژرمن پیش از چندین بار اعلام کرده بود که نیمار، ستاره برزیلی این تیم فروشی نیست 

اما نظرش عوض شده است و مبلغی نجومی را برای فروش او درنظر گرفته است.
مبلغ فروش نیمار از سوی مالک قطری باشگاه فرانسوی 400 میلیون یورو اعلام 
کرد که رقمی بسیار بالا است. مسئولان باشگاه رئال مادرید چند هفته قبل با پدر 
نیمار ملاقات داشتند تا درباره انتقال این ستاره برزیلی به برنابئو گفت و گو کنند. 
نمایندگان رئال مادرید در این جلسه اعلام کردند که رئال آماده پرداخت هر مبلغی 

بابت نیمار است.

 بازی جدید یا پشیمانی قلبی؟

عجیب ولی واقعی؛ درخواست نیمار برای بازگشت
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اسید چربی که برای بدنتان لازم است

14 علامت کمبود امگا 3

اسید چرب امگا 3 جزء اساسی ساختار سلولی است که کمبودش، عوارضی مانند 
خستگی، خشکی پوست، مو و ناخن شکننده، عدم تمرکز، ضعف در یادگیری و ... 
را به دنبال دارد. با ما همراه باشید تا در مورد علائم کمبود آن و منابع غذایی اش 

توضیحاتی را ارائه دهیم... 
 اسیدهای چرب در بسیاری از محصولات غذایی از جمله آووکادو، ماهی، بادام 
زمینی، تخم مرغ و زیتون وجود دارند ولی به دلیل ترس از اضافه وزن، بسیاری از افراد 
از مصرف آن ها اجتناب می کنند. این در حالی است که اسیدهای چرب امگا 3 برای 
بسیاری از فرایندهای حیاتی از جمله متابولیسم ضروری هستند. مصرف این اسید 
چرب را از امروز شروع کنید تا شاهد علائم هشداردهنده ی ناشی از کمبود آن نباشید.
چربی های امگا 3 برای سلامت و تندرستی ما ضروری هستند. اما تحقیقات اخیر 
نشان داده بسیاری از افراد، مخصوصاً خانم ها دچار کمبود آن هستند و همین باعث 
می شود برخی علائم تحریک کننده مانند بدخوابی و خشکی پوست در آن ها بروز 
کند، علاوه بر این خطر ابتلا به بیماری های قلبی نیز در این افراد افزایش می یابد. اما 
نگران نباشید. در بسیاری از موارد، این کمبود را می توان با تغییراتی ساده در رژیم 
غذایی و سبک زندگی از بین برد. در ادامه نشانه هایی را می آوریم که در صورت 

مشاهده آن ها متوجه کمبود امگا 3 در خود می شویم:
خستگی شدید

مرتب احساس خستگی داشتن می تواند دلایل بسیاری داشته باشد. اما شکی 
نیست که کمبود امگا 3 یکی از این عوامل است. بر اساس تحقیقات دانشکده پزشکی 
مریلند، خستگی یکی از نشانه های شایع کمبود اساسی امگا 3 است. بنابراین تقویت 
برنامه غذایی خود با روغن های چرب می تواند به افزایش سطح انرژی تان کمک کند.

احتمال ابتلا به بیماری های التهابی
آرتریت روماتوئید از جمله بیماری های التهابی است که با کمبود اسیدهای چرب 
امگا 3 علائم آن وخیم تر می شود. سفتی صبحگاهی مفاصل و التهاب آن ها همراه 
با درد از جمله علائم بیماران است که با مصرف اسیدهای چرب ضروری به طور 
مؤثری کاهش می یابد. مبتلایان به بیماری های التهابی هر روز باید به رژیم غذایی شان 

اسیدهای چرب امگا 3 را از طریق منابع طبیعی اضافه کنند.
خشکی پوست

یکی از رازهای داشتن پوستی سالم و هیدراته، چربی های امگا 3 هستند که به 
صورت طبیعی در ساختار دیواره سلول ها پیدا می شود؛ در نتیجه یکی از معمول ترین 
علائم بالینی کمبود اسیدهای چرب ضروری خشک شدن پوست است. هرچه کمبود 
امگا 3 بیشتر باشد، خشکی پوست نیز شدیدتر خواهد بود. امگا 3 همچنین به پوست 
کمک می کند مواد مغذی سالم را جذب کند و مواد اضافی که مضر هستند را خارج 

کند، در نتیجه پوستی با ظاهری سالم و درخشان خواهید داشت.
زایمان زودرس

گرچه علل افزایش میزان زایمان زودرس هنوز دقیقاً معلوم نیست اما عواملی مانند 
سن مادر، مصرف دخانیات، استرس، و سطوح پایین امگا 3 در این رابطه مطرح 
هستند. این نوع چربی ها در رشد حقیقی جنین در دوران بارداری مفیدند و منجر به 
عملکرد صحیح سلول می شوند. چربی های مطرح شده در کنار ویتامین دی و کلسیم 

برای یک بارداری سالم ضروری هستند.
موی بی جان

همان امگا 3 که در سلول های پوستتان پیدا می شود، در فولیکول های مو نیز وجود 
دارد. وجود امگا 3 در فولیکول مو آن را تبدیل به ماده مغذی بسیار مهمی برای 
درخشندگی مو کرده است. چربی های امگا 3 مو را تغذیه می کنند، ضخامت مو را 
حمایت می کنند و همچنین التهاب پوست کف سر را کاهش می دهند )التهاب پوست 

کفِ سر باعث ریزش مو می شود(.
ناخن های شکننده

ناخن های نرم، پوسته پوسته شده و شکننده همگی نشانه های خارجی هستند 
که می گویند چیزی در بدنتان درست کار نمی کند. این مشکل می تواند کمبود امگا 
3 باشد. بسیاری از تحقیقات نشان داده اند که امگا 3 موجود در منابع حیوانی مانند 
روغن ماهی بسیار ساده تر از منابع گیاهی جذب بدن می شوند. بنابراین وارد کردن 

ماهی های چرب به برنامه غذایی می تواند یکی از بهترین راهکارها باشد.
بی خوابی

یک تحقیق در دانشگاه آکسفورد نشان داد، افرادی که سطح بالای امگا 3 دارند 
خواب باکیفیت تری را تجربه می کنند. با این حال من همیشه به افراد توصیه می کنم، 
مکمل امگا 3 خود را صبح ها استفاده کنند نه شب ها. چون خوردن امگا 3 نزدیک به 

ساعت خواب می تواند شما را بیدار نگه دارد. 
ضعف تمرکز

اگر مقدار زیادی ماهی چرب نخورید یا مکمل امگا 3 دریافت نکنید، احتمال اینکه 
دچار ضعف در تمرکز بشوید بالا می رود. بسیاری از افراد بعد از اینکه از میزان دریافت 
روزانه امگا 3 خود مطمئن می شوند، پیشرفت قابل توجهی در سطح تمرکز خود 

تجربه می کنند.
ناتوانی در یادگیری

اسید  آلفالینولنیک  یعنی  امگا 3  خانواده  تشکیل دهنده  اسید چرب  سه  از 
 ،)DHA( و دوکوزاهگزائنوئیک اسید )EPA( ایکوساپنتائنوئیک اسید ،)ALA(
اسید چرب DHA یک ترکیب ضروری برای مغز است. 60 درصد مغز انسان از 
این اسید چرب تشکیل شده است. اگر میزان این اسید چرب در رژیم غذایی 
ناکافی باشد میزان غلاف میلین ـ پوشش سلول های عصبی و سلول های مغزی 

ـ کاهش خواهد یافت. 
مطالعات نشان می دهد کودکانی که دچار ناتوانی های خاصی در یادگیری مثل 
اختلال کم توجهی ـ بیش فعالی هستند بهتر است از وجود اسیدهای چرب امگا 3 

کافی در رژیم غذایی خود مطمئن شوند.
افسردگی

محققان پی برده اند افزایش مصرف ماهی می تواند کاهش نرخ افسردگی را در 
پی داشته باشد. در کشورهایی که مصرف اسیدهای چرب امگا 3 آن ها پایین 
امگا 3  است که مصرف  از کشورهایی  بیشتر  افسردگی 60 درصد  نرخ  است 
بالاتری دارند. امگا 3 از ترکیبات اصلی هورمون سروتونین است که در بهبود 

روحیه نقش دارد.
آرتروز

بسیاری از تحقیقاتی که نشان دهنده ارتباط میان آرتروز و اسیدهای چرب امگا 
3 هستند بر تأثیرات این اسیدها روی آرتروز مفاصل متمرکز شده اند. تصور بر این 
است اسیدهای چرب امگا 3 می توانند به کاهش التهاب در بدن کمک کنند. آرتروز 
التهاب مفاصل میان استخوان هاست و مکمل های امگا 3 می توانند ساییدگی و سفتی 
مفاصل و نیاز به دارو برای برطرف شدن علائم را کاهش دهند. مطالعات دیگری 
نشان داده اند امگا 3 می تواند فعالیت آنزیم هایی که غضروف های مفاصل را تخریب 

می کنند، کاهش دهند.
اگزما

مطالعه ای که نتایج آن در ژورنال درماتولوژی انگلستان منتشر شد نشان می دهد 
مصرف مکمل های اسیدهای چرب DHA می تواند عوارض اگزما را تا 23 درصد 
کاهش دهد. اگزما بر اثر واکنش های آلرژیک و التهاب ایجادمی شود و نقش امگا 3 در 

کاهش التهاب و درنتیجه بهبود عوارض این بیماری اثبات شده است.
چاقی

اسیدهای چرب امگا 3 در بسیاری از سلول های بدن موجود زنده که سوخت و ساز 
فعالی دارند یافت می شوند. به نظرمی رسد این اسیدهای چرب سوخت و ساز در این 
سلول ها را سرعت می بخشند و کمبود آن ها به کاهش سوخت و ساز که از عوامل 

افزایش وزن است منجرمی شود.
بیماری های قلبی

مطالعه دانشکده سلامت عمومی دانشگاه هاروارد که در ژورنال PLOS منتشر 
شد نشان می دهد 40 درصد مرگ های ناشی از بیماری های قلبی با بالا بودن 
کلسترول LDL ارتباط دارد. افزون بر بالا بودن میزان اسیدهای چرب ترانس و 
پایین بودن اسیدهای غیراشباع، کمبود امگا 3 نیز از عوامل کاهش طول عمر به 

شمار می آید.
منابع اسیدهای چرب امگا 3

هرچند میزان مشخصی برای مصرف امگا 3 وجود ندارد، انجمن ملی سلامت آمریکا 
توصیه می کند حداقل 2 درصد از مجموع کالری روزانه از چربی های امگا 3 دریافت 
شود )چیزی حدود دو گرم برای رژیم 2000 کالری در روز(. علاوه بر غذاهای دریایی 
مثل ماهی قزل آلا، ماهی تن، اره ماهی، ساردین و شاه ماهی که از بهترین منابع 
اسیدهای چرب امگا 3 هستند، مواد غذایی دیگری مثل باقلا و لوبیا، کدو حلوایی، 

تخم مرغ و گردو نیز می توانند دریافتی امگا 3 شما را افزایش دهند.

به دلیل  منازل  را  آلاینده ها  از  اظهار داشت: 30 درصد  ریه  یک متخصص 
گرمایش تولید می کنند و حدود 70 درصد از آن را دود حاصل از تحرک خودروها 

تشکیل می دهند.
حُسن الله صادقی متخصص ریه ، در خصوص تأثیرات آلودگی هوا بر ریه گفت: 
اگر در خیابان به تابلوهای شاخص آلودگی هوا بنگریم چهار نوع آلاینده اصلی را 

نمایش می دهد که عمدتاً ناشی از سوختن آلاینده ها است.
وی افزود: حدود 30 درصد از آلاینده ها را منازل به دلیل گرمایش تولید می کنند 

و حدود 70 درصد از آن را دود حاصل از تحرک خودروها تشکیل می دهد.
صادقی اظهار داشت: در سال های گذشته در بنزین ها مقادیر زیادی بنزن و سرب 
وجود داشت که آسیب های فراوانی بر بدن و به خصوص ریه وارد می کرد؛ این ماده 
سرطان زا بود ولی در حال حاضر از وجود آن تا مقادیر زیادی جلوگیری شده است.

این متخصص ریه گفت: بنزن که در سال های گذشته در بنزین ها به مقدار 
زیادی وجود داشت، در حال حاضر کم شده و وجود آن باعث تشدید حملات 
بیماری های انسدادی ریه مانند COPD و آسم می شود؛ بیماری COPD در برخی 
مواقع به دلیل مصرف بیش از حد مواد دخانی ایجاد می شود ولی در حال حاضر 

آلودگی های محیط اصلی ترین عامل این بیماری به شمار می روند.
زمانی  محیط  آلودگی های  فراوان  رساندن  آسیب   کرد:  اضافه  ادامه  در  وی 
مشخص می شود که مراجعات به دلیل آلودگی هوا به اورژانس بیمارستان ها و 

بستری بیماران بسیار زیاد می شود.
و  بی حالی  سردرد،  ریوی  بیماری های  بر  علاوه  آلاینده ها  گفت:  صادقی 
بی حوصلگی ایجاد می کنند و با وارد شدن در خون بر عروق، ایجاد تصلب شرایین 

و در قلب بیماری های عروق کرونر به وجود می آورد.
وی در پایان تصریح کرد: افرادی که مدت طولانی در معرض آلودگی آلاینده ها 
قرار می گیرند، امکان بروز سکته های قلبی در آنها بیش تر است. همچنین ذرات 

آلاینده بر سیستم کلیوی و بسیاری از عملکردهای مغزی تأثیر می گذارد.

علل و درمان معده درد 

دلایل معده درد بعد از غذا خوردن
ممکن است شما هم بعد از خوردن غذا دچار معده درد یا دل درد شده باشید که گاهی به 
شکل یک مشکل مزمن در می آید. در این مقاله به مهم ترین علل معده درد بعد از خوردن 

غذا اشاره می کنیم. 
چرا بعد از غذا خوردن معده درد دارم؟

معده درد بعد از خوردن غذا همیشه بر اثر سوء هاضمه اتقاق نمی افتد. آخرین چیزی 
که بعد از لذت بردن از یک وعده غذای فوق العاده انتظار دارید، معده درد است، اما به 
هرحال این اتفاق می افتد. یکی از رایج ترین علل بروز این مشکل سوء هاضمه یا دیسپپسی 
dyspepsia است.دکتر اسکات گابارد Scott Gabbard، متخصص گوارش در کلینیک 
کلیولند  Cleveland Clinic می گوید: سوء هاضمه باعث معده درد، نفخ و احساس پر بودن 
بعد از خوردن غذا می شود و این یک مشکل کاملا رایج است. به گفته انجمن گوارش امریکا 
American Gastroenterological Association از هر 4 نفر یک نفر در برخی موارد دچار 

سوء هاضمه می شود. 
سوء هاضمه معمولا زودگذر است، اما به دلیل وجود یک مشکل دیگر معده شما ممکن 

است بعد از غذا خوردن ناراحت شود.
دکتر اشکان فرهادی Ashkan Farhadi متخصص گوارش در مرکز پزشکی بیمارستان 
 MemorialCare و مدیر پروژه گروه بیماری های گوارشی MemorialCare Orange ساحلی
Orange   در  Fountain Valley در کالیفرنیا می گوید: این ناراحتی معده می تواند به دلایل 
مختلفی باشد. مشکلاتی وجود دارند که بیشتر با معده درد بعد از خوردن غذا مربوط می 

شوند. در ادامه به مهم ترین عوامل معده درد بعد از غذا خوردن اشاره می کنیم.
مهم ترین علل معده درد بعد از خوردن غذا

1. معده درد بعد از غذا خوردن بر اثر بیماری رفلاکس معده 
دکتر فرهادی می گوید: بیماری رفلاکس معده gastroesophageal reflux زمانی اتفاق 
می افتد که اسید معده غشاء داخلی مری را تحریک می کند و باعث بروز سوزش سر دل 
و معده درد می شود.دکتر رادولف بدفورد Rudolph Bedford، متخصص گوارش در مرکز 
بهداشت Providence Saint John's در Calif می گوید: اگر پرخوری کنید یا تمایل به 
خوردن غذاهای ادویه ای داشته باشید، بیشتر در معرض ابتلا به بیماری رفلاکس معده 
خواهید بودپرخوری و مصرف ادویه زیاد باعث حرکت اسید معده به سمت مری می شود که 
بسیار دردناک خواهد بود. اگر فکر می کنید دچار رفلاکس معده هستید، سعی کنید ادویه، 
کافئین و الکل کمتر مصرف کنید و آنتی اسیدهای بدون نسخه مصرف کنید تا علائم شما 

بهبود پیدا کنند. اگر این روش موثر نیست، به پزشک مراجعه کنید.
2. معده درد بعد از غذا خوردن بر اثر سندروم روده تحریک پذیر 

فرهادی می گوید: IBS یا همان سندروم روده تحریک پذیر، یک اختلال در روده است که 
می تواند باعث درد در معده، گاز، اسهال و یبوست شود و به روش های مختلفی ظاهر می 
شود، اما قطعا باعث معده درد بعد از خوردن غذا می شود.اگر معده درد شما بعد از خوردن 
غذا ادامه پیدا کرد و دچار یبوست و اسهال هم هستید، بهتر است به پزشک مراجعه کنید تا 

تحت معاینات مربوط به سندروم روده تحریک پذیر قرار بگیرید.
3. معده درد بعد از غذا خوردن بر اثر بیماری سلیاک 

بیماری سلیاک نوعی واکنش ایمنی است که در مقابل خوردن گلوتن gluten بروز می کند 
و به روش های مختلف روی مبتلایان تاثیر می گذارد. بدفورد می گوید: یک حالت زمانی 
است که بعد از خوردن گلوتن دچار معده درد می شوید. اگر به میزان خفیف دچار عدم 
تحمل گلوتن باشید )یعنی بدن شما در هضم گلوتن دچار مشکل باشد( هم ممکن است 
بعد از غذا خوردن دچار معده درد شوید، اما این حالت با بیماری سلیاک متفاوت است. در 
اثر بیماری سلیاک، بعد از خوردن گلوتن روده کوچک آسیب می بیند. عدم تحمل گلوتن 
باعث بروز اسهال یا گاز بعد از خوردن گلوتن در فرد می شود. پزشک می تواند کمک کند 

تا ریشه اصلی مشکل پیدا شود.
4. معده درد بعد از غذا خوردن بر اثر وجود زخم گوارشی 

گابارد می گوید: اگر بعد از غذا خوردن دچار درد مزمن می شوید و همچنین با کاهش 
وزن، کم خونی anemia، استفراغ، مشکل بلع یا مشاهده خون در مدفوع مواجه شده اید، 
این ها همه می توانند نشانه یک زخم باشند. زخم های گوارشی زخم هایی هستند که 
در غشاء داخلی مری، معده یا روده کوچک بروز می کنند و معمولا با داروهای کاهش 
دهنده اسید و آنتی بیوتیک ها درمان می شوند، بنابراین در مورد این مشکل واقعا به 

پزشک نیاز دارید.
دوباره ذکر می کنیم که گاهی علت معده درد بعد از غذا خوردن خیلی ساده است، مثل 
پرخوری، اما اگر معده شما بعد از غذا خوردن به طور منظم دچار درد و ناراحتی می شود، 

بهتر است به متخصص حرفه ای مراجعه کنید تا در کشف علت آن به شما کمک کند.

یک متخصص ریه تشریح کرد

آلودگی هوا و تأثیر آن بر اعضای بدن

 

جدید  خورشیدی  سلول  یک  چینی  محققان 
ساخته اند که با استفاده از انرژی حاصل از "بارش 

باران" یا "تابش آفتاب"برق تولید می کند.
انرژی خورشیدی در همه جا به عنوان یک انرژی 
مفید در حال تبدیل شدن به حالات مختلف است. اما 
هنوز هم یک ضعف بزرگ دارد که آن هم نبود تابش 
خورشید است. در حال حاضر یک تیم تحقیقاتی از 
مهندسان چینی، یک سلول خورشیدی دو منظوره 
تولید کرده اند که می تواند در هنگام بارش باران یا 
تابش خورشید، با استفاده از نوعی الکتریسیته تماسی 
 ،)triboelectric effect( "موسوم به "اثر برق مالشی
انرژی های حاصل از حرکات قطرات باران که روی 
سطح  این سلول خورشیدی می ریزد را دریافت کرده 

و برق تولید کند.
با   TENGs(( مالشی"  برق  ژنراتورهای  "نانو 
تماس  در  با هم  که  ماده  دو  اصطکاک  از  استفاده 
مختصری هستند، شارژی تولید می کند که به عنوان 
"الکتریسیته ساکن" شناخته می شود. این تکنیک 
یا  حرکات  از  حاصل  انرژی  برداشت  در  می تواند 
لرزش های بین لباس ها، چرخ های اتومبیل، زمین یا 

صفحه های لمسی مفید باشد.
سطح بالایی این "سلول خورشیدی" زمانی فعال 
و  بریزد  آن  سطح  روی  آب  قطرات  که  می شود 
پلیمرهای موجود در آن را با سطح زیرین در تماس 

سلول های  اینکه  از  اطمینان  حصول  برای  سازد. 
"فتوولتاییک" )یکی از انواع سامانه های تولید برق از 
انرژی خورشید( در زمان آفتاب نیز هنوز کار می کنند، 

هر دو لایه پلیمر "شفاف" هستند.
این برای نخستین بار نیست که محققان با استفاده 

از "نانو ژنراتورهای برق مالشی" سلول های خورشیدی 
را در شرایط آب و هوایی دیگری، کاربردی تر می سازند 
اما تیم محققان این دستگاه اظهار کردند که این 
دستگاه جدید طراحی ساده تری دارد و کم حجم 

تر بوده و تولید آن آسان تر از نمونه های دیگر است.

الماسی کوچک حاوی ماده ای از اعماق سلول خورشیدی که در نبود خورشید هم کار می کند
زمین کشف شد

محققان در الماسی با قطر 3 میلیمتر یک ماده جدید یافتند که در لایه زیرپوسته و 
عمق 700 کیلومتری زمین تشکیل می شود.

محققان دریک الماس کوچک، ماده معدنی پروسکایت سیلیکات کلسیم یافتند 
که تا به حال روی زمین مشاهده نشده بود. این ماده در لایه زیرپوسته زمین تشکیل 

می شود.
به طور معمول پروسکایت سیلیکات کلسیم در عمق 700 کیلومتری سطح زمین 

وجود دارد و به عقیده دانشمندان چهارمین عنصر معدنی فراوان در زمین است.
محققان این ماده معدنی را در الماس کوچکی با قطر 3 میلیمتر یافتند که در کمتر 
از یک کیلومتری پوسته زمین در معدن Cullinan واقع در آفریقای جنوبی قرار داشت.
گراهام پیرسون استاد دانشگاه آلبرتا در این باره می گوید: تاکنون هیچ کس نتوانسته 
این ماده را روی سطح زمین به حالت با ثبات حفظ کند. این ماده اصولا در عمق 700 
کیلومتری زمین وجود دارد و تنها راه حفظ ثبات آن روی سطح آن است که در یک 

ماده دیگر مانند الماس نگهداری شود.

طرح اولیه از خودروی خودرانی که
 پهپاد می شود

شرکت ایرباس با همکاری آئودی خودروی خودران دو نفره ای طراحی کرده اند که 
برای رهایی ترافیک به پهپاد تبدی می شود.

شرکت ایرباس با همکاری آئودی یک طرح اولیه جالب به نام Pop.Up Next تولید 
کرده اند.

 این طرح مربوط به یک خودروی دونفره خودران است که می تواند به پهپاد 
تبدیل شده و به طور  عمودی از زمین بلند شود و به این ترتیب سرنشینان خود را 

از ترافیک برهانند.
 این خودرو  می تواند با کمک یک موتور 60 کیلوواتی)80 اسب بخار( در جاده 
حرکت کند. بیشترین سرعت آن 100کیلومتر برساعت است و با شارژ  باتری 15 

کیلووات ساعتی  خود می تواند 130 کیلومتر را طی کند.
اما نکته جالب آنکه اگر فرد درترافیک گیر کرده باشد  می تواند با کمک اپلیکیشن 
خودروی اشتراکی Pop.Up Next، یکی از ماژول های هوایی را سفارش دهد. این 

ماژول به سقف خودرو می چسبد و آن را به طور عمودی از زمین بلند می کند.
 این ماژول هوایی با استفاده از  8 موتور الکتریکی با هر بار شارژ  باتری 70 کیلووات 
ساعتی 50 کیلومتر مسافت طی کند.  ماژول مذکور می تواند  سرعت 540 کیلومتر 

برساعت آسمان شهر را طی می کنند.

تلویزیونی که با دیوار هم رنگ می شود
سامسونگ از تلویزیون جدیدی رونمایی کرده که در حالت خاموش بودن، با رنگ 
دیوار پس زمینه یک دست می شود. سامسونگ از مدل جدید تلویزیون رونمایی کرده 
 QLED که با دیوار خانه فرد همخوان و همرنگ می شود. نسل جدید تلویزیون های
دارای ویژگی به نام Ambient Mode است که به دستگاه این قابلیت را می دهد که 
پس از خاموش شدن با پس زمینه خود ترکیب  شود. برای فعال کردن این ویژگی 
کافی است کاربر اپلیکیشن SmartThings سامسونگ را باز کند. سپس باید از دیوار 
خود عکس بگیرد. این ویژگی با کمک فرایند همخوان سازی درخشندگی و رنگ، 
طرح و رنگ دیوار را روی تلویزیون نمایش می دهد. البته برای استفاده از این ویژگی 

تلویزیون حتما باید به دیوار آویخته شود.

محققان دانشگاه "ییل" )Yale University(در مطالعه اخیرشان دریافته اند که 
نوع خاصی از باکتری روده می تواند از روده به سایر قسمت های بدن انتقال یابد و 

باعث بیماری های خودایمنی شود.
 این تحقیق نشان داد که برخی از بیماری های خودایمنی مانند بیماری های 
خودایمنی کبدی و بیماری "لوپوس")lupus( به طور بالقوه می توانند با یک آنتی 

بیوتیک یا واکسن که به باکتری های خاص حمله می کنند، درمان شوند.
ریزاندامگان  چشمگیر  تاثیر  کشف  درباره   اخیر  تحقیقات  از  زیادی  شمار 

همزیست روده در بدن ما بوده است.
مطالعه جدید محققان دانشگاه ییل برای درک ارتباط بین باکتری های روده و 

برخی بیماری های خودایمنی است.

 Enterococcus"" بنام  باکتری  یک  بردند  پی  محققان  تحقیق  این  در 
gallinarum قادر است تا خودبخود از روده به چندین اندام دیگر، از جمله کبد، 

طحال و گروه های لنفاوی انتقال یابد.
محققان با استفاده از موش هایی که به طور ژنتیکی در معرض بیماری های 
ترویج  "فاکتورهای  بنام  باکتری هایی  بودند،  گرفته  قرار  ایمنی  خود 
خودایمنی")autoimmune promoting factors( را شناسایی کردند که باعث 
تولید التهاب و آنتی بادی های خاصی می شوند. محققان همچنین تایید کردند 
که این باکتری در کبد بیماران مبتلا به بیماری های خودایمنی یافت شده است.

انواع بیماری های خودایمنی که  این تحقیق راه حل جدیدی برای درمان 
می تواند منشاء باکتریایی داشته باشد، ارائه کرده است.

یک شرکت کروات ابر خودروی الکتریکی طراحی 
کرده که می تواند در 1.85 ثانیه سرعت خود را از 
صفر به 100 کیلومتر برساند و به این ترتیب از »تسلا 

رودستر« هم سریع تر است.
اولیه یک  از طرح   Rimac شرکت خودروسازی

ابرخودروی الکتریکی خودرران در نمایشگاه اتومبیل 
ژنو رونمایی کرده است. این خودرو مجهز به موتوری 
با قدرت 1914 اسب بخار است و می تواند به سرعت 

خارق العاده ای دست یابد.
طرح اولیه این شرکت کروات Concept Two نام 

گرفته و در 1.85 ثانیه سرعت خود را از صفر به 
100 کیلومتر می رساند. همچنین به گفته شرکت 

بیشترین سرعت آن 420 کیلومتر برساعت است.
 Concept Two ،در صورت تایید ادعاهای مذکور
سریعترین خودروی الکتریکی جهان خواهد بود. به 
عبارت دیگر این خودرو حتی از »تسلا رودستر« نیز 
سریعتر است. زیرا رودستر سرعت خود را در 1.9 

ثانیه از صفر به 100 کیلومتر برساعت می رساند.
به هرحال باتری 120 کیلووات ساعتی این خودرو 

با یکبار شارژ می تواند 640 کیلومتر را طی کند.
شرکت سازنده ادعا می کند باتری خودور حاوی 
7 میلیون سلول لیتیومی است و در 30 دقیقه 80 

درصد شارژ می شود.
شناسایی  فناوری  به  مجهز  مذکور  اولیه  طرح 
صورت است و راننده می تواند با یک نگاه به خودرو، 

درهای آن را باز کند.
Concept Two دارای قابلیت های »سطح چهارم 
تواند بدون  به عبارت دیگر می  خودران« است و 

اپراتور انسانی در تمام جاده ها حرکت کند.

نوعی باکتری روده ای می تواند سبب بیماری خودایمنی شود

سریع ترین خودروی الکتریکی طراحی شد

چربی شکمی خطرناک ترین نوع چربی



اجتماعی6

هشدار رئیس مؤسسه تحقیقاتی حضرت ولی عصر)عج(:

جریان احمدالحسن خطرناک تر از
 داعش و وهابیت است 

رئیس مؤسسه تحقیقاتی حضرت ولی عصر)عج)  گفت :جریان انحرافی احمدالحسن را 
آمریکا و صهیونیست راه اندازی کرده است و رهبران آنها توسط منافقین و صهیونیست ها 

حمایت می شوند.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد حسینی قزوینی رئیس مؤسسه تحقیقاتی حضرت 
ولی عصر)عج) روز جمعه  در جمع اصحاب رسانه ضمن تبریک فرارسیدن سالروز میلاد 
حضرت زهرا)س( به فتنه عظیم و خطرناک جریان احمدالحسن اشاره کرد و اظهارداشت 
: احمدالحسن فردی است که مدعی شده فرزند حضرت مهدی )عج( است و آمده زمینه 
ظهور پدرش را فراهم کند و متأسفانه عده ای از افراد جاهل و نادان فریب این شیاطین را 
خورده اند.وی ابراز داشت: بارها اعلام کرده ام و امروز نیز اعلام می کنم که حاضرم با طرفداران 
این فرد مناظره کنم؛ این تفکرات را آمریکا و صهیونیست راه اندازی کرده است و رهبران آنها 
توسط منافقین و صهیونیست ها حمایت می شوند و به جرات می توان گفت که فتنه احمد 
الحسن خطرناکتر از داعش و وهابیت است چرا که حوزه های علمیه و مراجع تقلید را هدف 
قرار داده است.استاد حوزه بیان کرد: یکی از شبهات روز، ظهور این پدیده هاست و امیدواریم 
سربازان حضرت ولی عصر)عج( در حوزه علمیه و دیگر عزیزان در سپاه و بسیج در برابر 
این شبهات قیام کنند و به صورت کوبنده پاسخ گویند.حجت الاسلام والمسلمین حسینی 
قزوینی در ادامه  خطاب به طلاب و روحانیون گفت: باید جواب ها در مقابل شبهات محکم 
باشد تا طرف میخکوب شود، امروز باید روش شبهه شناسی را یاد بگیریم و فن پاسخگویی 

به شبهه را یاد بگیریم.
رونمایی ازسامانه جامع راویان حدیث

وی در بخش دیگری  از سخنان خود سامانه جامع راویان حدیث که امروز رونمایی می شود 
حاصل تلاش های فراوان اساتید و صاحبنظران خبره عرصه روایت و رجال می باشد  و بیش 
از 150هزار ساعت افراد متخصص برای این سامانه زحمت کشیده اند.وی افزود: این سامانه 
جامع ترین و کامل ترین نرم افزار درباره رجال حدیثی می باشد و ما در تولید این سامانه 
و نرم افزار هیچ گونه محدودیتی برای کپی برداری برای دیگران قائل نشده این و همگان 
می توانند از این استفاده نمایند.استاد حوزه خاطر نشان ساخت: در این سامانه طراحی شده 
در مورد هر راوی توضیحات مبسوطی آورده شده است و هم نظرات شیعه در مورد راویان 
مختلف حدیث ذکر شده است و هم نظریات اهل سنت که این کار عظیم در نوع خودش می 
توان گفت بی نظیر است به گونه ای که مخاطب با مراجعه به این سامانه در مورد هر راوی 
همه اطلاعات لازم را پیدا خواهد کرد.حجت الاسلام والمسلمین حسینی قزوینی خاطر نشان 
ساخت: نرم افزار دیگر تولید شده در این موسسه نرم افزار جامع "در نجف" می باشد که جامع 
و کامل در مورد حضرت امیرالمومنین علی)ع( بحث کرده  و شبهات را جواب داده است.به 
گزارش خبر»حوزه«، این استاد حوزه با اشاره به سابقه تاسیس موسسه تحقیقاتی حضرت 
ولیعصر)عج( خاطر نشان ساخت: مؤسسه تحقیقاتی حضرت ولی عصر علیه السلام در سال 
1370 )هجري شمسي( زیر نظر حضرت آیت اللّه خزعلی و با مسئولیت اینجانب در راستاى 
تحقیقات معارف اسلامی بویژه بخش فقه ، رجال وحدیث تأسیس گردید و در این سال ها 
قوی ترین و بهترین سایت در پاسخ به شبهات وهابیت بوده ایم و همواره با تولیدات نرم افزار 

های گوناگون و متنوع گام های خوبی در پاسخ به شبهات برداشته ایم.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبر داد

وجود 400 پرونده تصرف به عرصه های 
منابع طبیعی در قم

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: در استان های مرکزی کشور انگیزه های 
بیشتری برای تصرف عرصه های منابع طبیعی وجود دارد چراکه زمین های این استان ها 
دارای ارزش افزوده قابل توجه است، اکنون در قم نیز بیش از 400 پرونده تخلف وجود دارد 

که این آمار در دیگر استان ها نزدیک به 150 مورد است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم، سید محمدتقی 
سجادی ظهرروز پنجشنبه  در کارگاه آموزشی ائمه جمعه و روحانیون مستقر در بخش های 
استان قم که در سالن جلسات اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم برگزار شد، 
با اشاره به امضای تفاهم نامه صورت گرفته میان اداره کل منابع طبیعی و اداره کل تبلیغات 
اسلامی استان قم اظهار کرد: از تاریخ 15 تا 21 اسفندماه هفته منابع طبیعی نام گذاری شده 

است و هر ساله این هفته با غرس نهال توسط مقام معظم رهبری آغاز می شود.
وی از دیدار مدیران منابع طبیعی با مراجع تقلید به مناسبت هفته منابع طبیعی یاد کرد و 
گفت: شهر قم در مقابل سیلاب بسیار آسیب پذیر است و اداره  کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان قم رسالت سنگینی در راستای توجه به نقاط آسیب پذیر این استان در مقابل سیلاب 
بر عهده دارد. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه در روز قیامت به 
عنوان حافظان منابع مردمی از عملکرد ما سؤال خواهد شد، عنوان کرد: در سطح استان قم 
نزدیک به یک میلیون هکتار از اراضی خارج از شهر وجود دارد که حفاظت از آن بر عهده 
منابع طبیعی است. وی با اشاره به اهمیت حرکت در راستای حفظ و احیای منابع طبیعی، 
خاطر نشان کرد: در منطقه ای مانند استان قم که دارای آب و هوای خشک است و 600 تا 
800 سال زمان لازم است تا یک متر خاک تشکیل شود ضرورت حفظ منابع طبیعی بیشتر 
از دیگر استان ها احساس می شود. سجادی با بیان اینکه نخستین وظیفه ما تثبیت حاکمیت 
دولت در مراتع و منابع طبیعی است، تصریح کرد: تاکنون سند تک برگ برای بیش از 40 
درصد از اراضی استان قم دریافت شده است و پروژه کمربند حفاظتی نیز با کدبندی هایی که 
انجام می شود حدود و مرزهای اراضی دولتی و مردمی تعیین خواهد شد. وی با اشاره به اینکه 
برخی از روی نا آگاهی به حریم اراضی دولت ورود پیدا می کنند، یادآور شد: در استان های 
مرکزی کشور مانند قم، تهران، البرز و غیره انگیزه های بیشتری برای تصرف عرصه های منابع 
طبیعی وجود دارد چراکه زمین های این استان ها دارای ارزش افزوده قابل توجه است؛ در 
استان قم بیش از 400 پرونده تخلف وجود دارد که این آمار در دیگر استان ها نزدیک به 150 
مورد است.  مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه باید اقدامات مطلوب 
برای مقابله با تهدیدهای در کمین استان دنبال شود، ابراز کرد: نزدیک به 400 هزار هکتار 
از استان قم به سوی بیابانی شدن در حال حرکت است که اکنون نیازمند انجام اقدامات 
جدی در راستای احیای این مساحت قابل توجه هستیم. وی با اشاره به اینکه متاسفانه 
در قم در سنوات گذشته فعالیت های مطلوبی برای مقابله با ریزگردها انجام نشده است، 
بیان کرد: برخی از عرصه ها ظرفیت لازم برای تقویت پوشش گیاهی را دارند و اگر تدبیرات 
هوشمندانه ای در این حوزه ها انجام شود می توانیم به کاهش گرد و خاک برسیم. سجادی با 
بیان اینکه روزهای گرد و خاکی استان قم از 5 روز در سال به 105 روز در سال افزایش یافته 
است، ادامه داد: استفاده از ظرفیت مردم یکی از اقداماتی است که اداره کل منابع طبیعی در 

این راستا اهتمام لازم را دارد. 

مدیر کل راه آهن استان قم  اعلام کرد

راه آهن قم سومین ایستگاه کشور
 درجابجایی مسافر

مدیر کل راه آهن استان قم با بیان اینکه راه آهن این استان توانست رتبه سوم را دربین 
مناطق راه آهن در جابجایی مسافر کسب کند، گفت:راه آهن قم در بهمن ماه سال جاری با 
جابجایی 176 هزار و هفتصد و پنجاه و هفت نفر در ورودی و خروجی مسافر حائز رتبه سوم 

بعد از مناطق تهران و مشهد گردید.
محسن اعتماد با ابراز خرسندی از عملکرد این اداره کل در خدمت رسانی به مسافرین و 
زائرین شهر کریمه اظهار داشت: در مقایسه آمار آنلاین ورودی و خروجی مسافرایستگاه قم 
در بهمن ماه سال جاری با مناطق دیگر راه آهن کشور، ایستگاه قم در خروجی مسافر85079 
نفر و در ورودی آنلاین نیز 80444 نفر رشد داشته است. همچنین آمار خروجی آنلاین 
مسافر ایستگاه راه آهن قم در بهمن ماه سال جاری91124 نفر و آمار ورودی انلاین مسافردر 
بهمن ماه96 نود و هشت هزار و 184 نفر بوده است.وی با اشاره به اینکه در بهمن ماه راه 
آهن قم در جابجایی مسافر از رشد مطلوبی برخوردار بوده است خاطر نشان کرد:در مقایسه 
آمار بهمن ماه 96 نسبت به مدت مشابه سال95 خروجی مسافر31 درصد و ورودی مسافر 
41 درصد افزایش داشته است.اعتماد با اشاره به اینکه تمام تلاش کارکنان این اداره کل در 
جهت بالا بردن رفاه حال مسافرین و بالابردن سطح رضایت مشتریان است گفت : به منظور 
رفا و تسهیل در دسترسی مسافرین به خط دوم اقدامات زیادی از جمله طرح گسترش فضای 
ایستگاه و احداث زیر گذر های مجهز به رمپ و پله برقی و سیستم روشنایی ، افزایش تعداد 
چرخ دستی و تجهیز نمازخانه بوده است که بعضا در حال اجرا می باشد . اعتماد در بخش 
دیگری از سخنان خود با بیان این نکته که اتصال دیگر مدهای حمل و نقل به ایستگاه راه 
آهن از اهمیت بالایی برخوردار است تصریح کرد:یکی از معضلاتی که مسافرین ورودی و 
خروجی ایستگاه راه آهن قم با آنها مواجه هستند فقدان تاکسی اختصاصی راه آهن است 
که امیدواریم با رایزنیهای صورت گرفته با تاکسیرانی این مشکل نیز بزودی مرتفع گردد. وی 
با اشاره به اینکه روزانه 5 هزار مسافر از ایستگاه قم جابجا می شوند ادامه داد:تاکسیرانی با 
اختصاص تعدادی تاکسی ویژه راه آهن قم می تواند ما را در امر خدمت رسانی به زائرین و 

مجاورین شهر کریمه اهل بیت کمک و یاری نماید.

شغلی وقت گیر و مهم برای زنان خانه دار 

کفش های مردانه در پاهای زنانه!

به راستی که زن بودن با تمام زیبایی هایش سخت است. سخت است که روزها مثل 
یک مرد باشی و شبها زن. صبح ها زودتر از همه بیدار شوی و شب ها دیر تر از همه 

بخوابی . به راستی که این روزها زن بودن مردانگی می خواهد! 
صبح زودتر از همه از خواب بیدار می شوم و در حالیکه هوا همچنان تاریک است از 
خانه بیرون می زنم و زندگی را آغاز می کنم.به اندازه ی تمام روز میدوم.اعتراف می 
کنم که سالهاست پاهایم درد می کند . هوا تاریک می شود و به خانه بر می گردم. 
لباس مردانگی ام را در می اورم و کارهای زنانه ام را شروع می کنم.موهایم را شانه می 
زنم، صورتم را آرایش می کنم، لباس زیبا می پوشم  حالا در جایگاه همسری و مادری 
وارد عمل می شوم . به راستی که زن بودن با تمام زیبایی هایش سخت است. سخت 
است که روزها مثل یک مرد باشی و شبها زن. صبح ها زودتر از همه بیدار شوی و 

شب ها دیر تر از همه بخوابی . به راستی که این روزها زن بودن مردانگی می خواهد!
اما این همه سختی و فشار برای چیست ؟ چه کسی به زنان گفته است که با 

وجود ظرافت زنانگی این همه فشار را تحمل کنند؟!
متاسفانه امروزه بسیاری از زنان با وجود استطاعت مالی همسرانشان در مشاغل 
مختلف مشغول به کار هستند و در واقع شاغل بودن را نوعی ارزش اجتماعی تلقی می 
کنند تا جایی که زن شاغل امروز به خاطر داشتن شغلش خود را بالاتر از زنی می داند 
که در خانه بیشتر وقت خود را صرف خانه داری و همسرداری و تربیت کودک می کند.
اما با وجود انکه برخی اشتغال را ارزش می دانند،اگر از اکثر خانم های شاغل سوال کنید 
که آیا از شاغل بودن خود راضی هستید می گویند نه؛ زیرا انجام کارهای بیرون همراه 

با انجام کارهای خانه چیزی جز خستگی و پیر شدن زود رس نخواهد داشت . یکی از 
دلایل انها برای اشتغال ممکن است به دلیل مشکلات مالی باشد که از طرف خانواده 
تامین نمی شود و در این صورت زنان لازم می بینند که برای رفع نزاع بر سر مشکلات 
مالی برای خود شغلی را دست و پا کنند تا دستشان در جیب خودشان باشد و یا گاهی 
هم ممکن است خانم های خانه دار از یکنواختی و روزمرگی کارهای خانه خسته شوند 

و ترجیح دهند که با اشتغال کمی از فشار های فکری و روحی خود بکاهند.
اولویت زندگی شما اشتغال نیست 

زن بودن جایگاه ویژه و نقش کلیدی در خانواده دارد اما اشتغال تا حد زیادی باعث 
می شود تا زنان شاغل نتوانند آنطور که باید به وظایف خود عمل کنند .آنها مجبورند 
خود را چنان تحت فشار قرار دهند تا برای راضی نگه داشتن خانواده به خود ضربه 
های روحی و جسمی زیادی را وارد کنند. اولویت زندگی زنان اشتغال نیست؛زناناگر 
می خواهند شاغل باشند باید جامعه واقعا به آنها نیاز داشته باشد نه اینکه تنها بخاطر 
نوع نگاه متفاوت به زنان شاغل خود را تحت فشار و آسیب روحی و روانی قرار دهند. 

شغلی وقت گیر ومهم!
در سال های اخیر یکی از اهداف کج اندیشان برای استیلای فکری بر زنان این بوده 
است که زن خانه دار را موجودی حقیر بدانند که هیچ مهارتی غیر از انجام کارهای خانه 
ندارد تا جایی که در اثر عدم روحیه خود باوری و اعتماد به نفس در بین زنان خانه دار 
و کوچک شمردن امر خانه داری،امروزه ارزشهای جنسیتی چون مادری، همسری، 

رفتارهای زنانه و.. ارزشمندی خود را از دست داده است.

امام خمینی )رحمه الله علیه ( جمله ی زیبایی می گویند: » معلمی شغل انبیاست« 
سپس می فرمایند: »مادری بالاترین شغل هاست«)1( .ایشان می فرمایند :مادری شغل 
است یعنی وقت گیر است ، صبوری و مدیریت و مهارت می خواهد. مادری بالاترین 
شغل است چرا که یک مادر خانه دار با تمام وجود برای فرزندش وقت می گذارد و او 

را به بهترین نحو تربیت می کند . 
همسر بودن هم  شغلی کمتر از مادر بودن نیست چرا که کانون خانواده را گرم نگه 

داشتن و عشق و احساسات را به یک نفر تزریق کردن هنر می خواهد . 
رهبر انقلاب در خصوص نقش و جایگاه زنان می فرمایند : " برای یک مرد بزرگ، 
همسر کاری را می کند که مادر برای یک بچۀ کوچک آن کار را می کند؛ و زنان دقیق 
و ظریف، به این نکته آشنا هستند/ طبیعت مرد، طبیعت خام تری نسبت به زن است 
و در میدان خاصی، شکننده تر است و مرهم زخم او، فقط و فقط نوازش همسر است 

حتّی نه نوازش مادر!
مسأله ی مادری، مسأله ی همسری، مسأله ی خانه و خانواده، مسائل بسیار اساسی و 
حیاتی است.... یعنی شما اگر بزرگترین متخصص پزشکی یا هر رشته ی دیگری بشوید، 

چنانچه زن خانه نباشید، این برای شما یک نقص است."
به همسر خانه دارتان اهمیت دهید 

مردانی که زنان شان خانه دار هستند گاهی به همسرشان به گونه ای نگاه می کنند 
که گویی صبح تا شب پای تلویزیون نشسته اند در حال تخمه شکستن هستند ! وقتی 
هم که از سرکار می ایند کافیست که همسرشان بگوید که امروز خسته شده ام! با 
تعجب می گویند :»تو که صبح تا حالا خونه بودی استراحت می کردی من باید بگم 

خسته ام که از صبح تا شب سرکارم!« اما آقای عزیز اینطور نیست که فکر می کنید!
وقتی شما صبح تا بعد از ظهر محل کارتان هستید ،نمی دانید در خانه چه می گذرد. 
نمی بینید که همسرتان بچه ها را صبح ها به مدرسه می برد و ظهر ها هم دنبال آنها 
می رود، همسر شما نظافت خانه را انجام می دهد و اشپزی می کند و ظاهرا لیست 
خریدهای خانه هم با اوست. شما روزی را برای استراحت دارید اما کار همسر خانه دار 
شما، بدون تعطیلی است و تمام هفت روز هفته را به صورت 24 ساعته مشغول خانه 
داری و همسرداری و فرزندداری است؛ اینجاست که همسر شما نیاز دارد تا از طرف 
شما درک شود. او دوست دارد تا همانطور که با تمام عشق برای همسر و فرزندانش 
مایه می گذارد و به امور خانه داری می پردازد از طرف همسرش مورد تقدیر و تشکر 
قرار بگیرد . همسر شما برای بهتر همراه شدن با شما نیاز به دریافت انرژی مثبت از 
طرف شما دارد. او زنی بوده که همیشه هر کجا احتیاجی به او داشته اید به میزان 
تواناییش برایتان کم نگذاشته است و تا اخرین نفس همه جوره در کنارتان بوده است 
اما این زن همیشه مقاوم از یک جایی به بعد با رفتار و گفتار شما ، با نا دیده انگاشته 
شدنش، با وظیفه دانستن خانه داری او و...آلارم می دهد که به اندازه ی قبل پر انرژی 
نیست... بعد از یک مدتی می بینید که همسر شاداب شما دیگر مثل قبل نیست اما با 
این وجود باز هم در لحظات مهم کنارتان است.  یادتان باشد زن ها مثل گوشی موبایل 
هستند . گاهی باید با یک دوستت دارم، با یک خسته نباشی، با تعریف از غذای او ، با 
یک میخواهم همیشه در کنارت باشم ، امروز چه زیبا شده ای ، یک بوسه و...مدام شارژ 
شوند پس همسرتان را شارژ کنید تا بتوانند برای داشتن زندگی گرم و صمیمی و پر 

احساس شما را شارژ کنند ...

خشونت یک مولفه چند وجهی محسوب می شود که به گسترش آسیب های اجتماعی 
در جامعه می انجامد. برای رویارویی با این معضل بایستی به ارتقای سطح آگاهی مردم 
پرداخت و با اتخاذ سیاست های کارآمد در جهت کنترل و مدیریت خشونت گام برداشت 

تا اینگونه سبب ایجاد اجتماعی پویا و پر نشاط شد. 
خشونت از جمله آسیب های اجتماعی به شمار می رود که امروز ابعاد مختلف آن بیش 
از هر زمان دیگری در جامعه مشاهده می شود. هر چند این مقوله تمامی جوامع بشری را 
در بر می گیرد اما در ایران نیز به ویژه در سال های گذشته این امر افزایش قابل توجهی 

پیدا کرده و نگرانی جامعه شناسان و روانشناسان را برانگیخته است.
شیوع خشونت جامعه را با چالش های اساسی همراه می سازد و مانع جدی برای پیشبرد 
بسیاری از برنامه ریزی ها و هدف ها محسوب می شود. در این میان برای بررسی علت 
های تداوم و گسترش خشونت و کاستی  های اخلاقی نمی توان تنها به یک عامل، یک 
دوره زمانی و آدم های خاصی بسنده کرد زیرا همه مسایل مربوط به رفتار انسانی چند 
عاملی و چند علتی است. هر چند باید دانست، گسترش خشونت بیش از همه به آموزش 

و فرهنگ، محیط زندگی و نظام ارزشی و اخلاقی جامعه مربوط می شود.
به منظور آسیب شناسی خشونت و ارایه راهکارهای کنترل آن با »سیدحسن موسوی 
چلک« رییس انجمن مددکاران اجتماعی ایران و »حافظ علیخانی« روانشناس بالینی به 

گفت وگو پرداخته است ایم . در ادامه می خوانیم:
*وضعیت خشونت در جامعه را چگونه ارزیابی می کنید و چه عواملی سبب افزایش این 

معضل شده است؟
*موسوی چلک: خشونت یک بیماری اجتماعی به شمار می رود و در شکل های مختلف 
فیزیکی و زبانی وجود دارد که به صورت خانگی، اجتماعی و ... به عنوان یک نگرانی در 
جامعه مشاهده می شود و به عنوان دومین یا سومین موضوع پرونده های قضایی در کشور 
مطرح است و از طرف دیگر در آمار و مرگ ومیرها، دعوا بالاترین آمارها را به خود اختصاص 

می دهد که عوامل اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و ... در افزایش آن نقش مهمی دارند.
*علیخانی: خشم به عنوان یکی از واکنش های طبیعی بشر محسوب می شود که عوامل 
مختلفی به افزایش آن کمک می کند و اگر مدیریت نشود، تخریب و ویرانگری را در 
جامعه به دنبال خواهد داشت. برای نمونه خانواده نقش مهمی در شکل گیری خشونت 
دارد. مشاهده خشم دیگران در کودکی می تواند باعث خشونت فرد در بزرگسالی و در 
سطح جامعه شود زیرا کودک هر آن چیزی که در دوران کودکی خود می بیند یاد می 
گیرد. همچنین در صورتی که فردی در خانواده از طرف والدین تنبیه شود، چون نمی 
تواند از خود دفاع کند، در هنگام بزرگسالی و جوانی آن را بروز خواهد داد. مخالفت با 
خواسته های معقول کودکان نیز آنها را دچار سرخوردگی می کند و سبب بروز خشونت 

در آینده می شود.
ایجاد حس حقارت در کودکان نیز یکی دیگر از علت های بروز خشونت در بزرگسالی 
است. حس حقارت در خردسالی امکان دارد در بزرگسالی به صورت خشونت نمود پیدا 
کند. همچنین افول ارزش های معنوی، دینی و اخلاقی در جامعه در افزایش خشونت 
نقش دارد. در دین اسلام و آیین ایران باستان یکی از راهکارهای کنترل خشم توجه به 
ارزش های معنوی و اخلاقی است. برای نمونه امام علی)ع( در ارتباط با خشم می فرماید: 

»هنگام خشم تصمیم نگیرید، تنبیه نکنید و ...«.
** آیا زندگی مدرن و الزامات آن تاثیری در کم و زیاد شدن خشونت دارد؟

*موسوی چلک: زندگی مدرن نیز بی ارتباط با خشونت نیست. نوع معماری ساختمان بر 
ارتباط میان افراد تاثیرگذار است زیرا باعث می شود که آنها مسوولیت اجتماعی کمتری 
قبول کنند و نسبت به اطرافیان خود بی تفاوت باشند و هر فردی تنها به منافع شخصی 
خود بیاندیشد و منافع جمع و دیگران را در اولویت های بعدی قرار دهد که این امر 
سبب افزایش خشونت می شود. همچنین زندگی های مدرن باعث افزایش استرس در 

افراد شده است که این مهم نیز رفتارهای خشونت آمیز را در جامعه افزایش می دهد.
*علیخانی: وقتی مردم در جامعه در سطحی نزدیک به هم زندگی کنند، مقایسه کمتر و 
آرامش بیشتر بر جامعه حاکم است اما با مدرن شدن، مردم در پی اوضاع ظاهری زندگی 
خود هستند و این امر نیاز به انرژی روانی و جسمانی زیادتری دارد و بخش قابل ملاحظه 

ای از انرژی افراد صرف رسیدن به زندگی مدرن و عقب نماندن از دیگران می شود. در 
این عرصه رقابت، افرادی که عقب می مانند عصبی شده و از خود خشونت نشان می 
دهند و اینگونه در روابط میان خود دچار اختلاف می شوند از این رو اعضای خانواده 
ها فرصتی برای در کنار هم بودن پیدا نمی کنند و اختلاف های مهمی در ارتباط های 

خانوادگی پیش می آید که این اختلاف ها به جامعه نیز سرایت می کند.
با محرومیت و حاشیه نشینی و به طور کلی وضعیت  ارتباط خشونت   **

اقتصادی چگونه است؟
*موسوی چلک: خشونت یک مولفه چند وجهی به شمار می رود و عوامل مختلفی سبب 
گسترش آسیب اجتماعی در جامعه می شود. اقتصاد و چگونگی زندگی کردن نقش مهم 
و تاثیرگذاری در آن دارد زیرا هیچ کدام از آسیب های اجتماعی را نمی توان بی تاثیر 
دانست. فقر و زندگی کردن در سکونتگاه های غیررسمی و ناکارآمد شهری به سبب دارا 

نبودن بسیاری از استانداردها، خشونت در سطح اجتماع را افزایش می دهد.
*علیخانی: بخش قابل توجهی از خشونت های درون جامعه به سبب شرایط اقتصادی 
افراد پیش می آید زیرا زمانی که افراد جامعه به لحاظ اقتصادی تامین نباشند، تلاش می 
کنند تا به هر روشی به پول برسند و از دیگران عقب نمانند که در این بازار رقابت اگر 
شرایط برای دستیابی به پول بیشتر و رسیدن به وضعیت مطلوب اقتصادی فراهم نشود، 

افراد عصبانی شده و به خشونت دست می زنند.
** با استفاده از چه راهکارهایی می توان خشونت را در جامعه کاهش و کنترل 

کرد؟
*موسوی چلک: برای کنترل خشونت در جامعه راهکارهای مختلفی وجود دارد. یکی 
از این روش ها آموزش است که در سطح خرد آن می توان از آموزش های فردی برای 
کودکان، کنترل خشم، ارتباط های میان افراد،تصمیم گیری های درست، مبارزه با 
استرس و هیجان و ... نام برد. شرایط خانواده نابسامان نیز ارتباط مستقیمی با خشونت 
دارد و به نوبه خود باعث افرایش آن در جامعه می شود که وجود خانواده های سالم در 

کاهش خشونت بسیار تاثیرگذار است. در سطح کلان نیز سیاست گذاری های کارآمد 
می تواند باعث کنترل و مدیریت خشونت شود. باید سیاست هایی برای ایجاد شادی و 
نشاط در جامعه تدوین و همچنین بایستی هویت فرهنگی را تقویت کرد زیرا این امر 
باعث کاهش خشونت خواهد شد. آموزش مهارت های فردی، اجتماعی و خانواده نیز 

خشم را کنترل و مدیریت می کند.
برای  آگاهی مردم  بردن سطح  بالا  راهکارهای کنترل خشونت  از  یکی  *علیخانی: 
خودشناسی و شناخت افراد جامعه و خانواده است. آموزش، کنترل و مدیریت خشم 
نیز به صورت مستقیم تاثیر می گذارد. همچنین اطلاع رسانی به مردم به وسیله نوشتن 
جمله های آموزنده بر روی بیلبوردهای داخل شهر و بزرگراه ها سبب آموزش کنترل 
خشم می شود. مردم باید یاد بگیرند هنگام عصبانیت به جای اینکه بگویند »تو مرا 
عصبانی کردی«، جمله »من عصبانی می شوم« را جایگزین کنند زیرا با گفتن عبارت 
نخست می خواهند بار مسوولیت را به دوش دیگران بیاندازند در صورتی که باید خود را 

مسوول رفتار خویش بدانند و مراقب باشند تا عصبانی نشوند.
** رسانه ها به عنوان یکی از مهمترین ابزارهای اطلاعاتی چگونه می توانند به 

کاهش خشونت در جامعه کمک کنند؟
*موسوی چلک: رسانه ها از یک طرف می توانند باعث اطلاع رسانی و آگاه سازی مردم 
از اثرهای خشونت شوند و از طرف دیگر باید وضعیت خشونت را تحلیل کنند زیرا این 
مهم تا میزان زیادی خشونت را کاهش می دهد. همچنین رسانه ها نقش مهمی در 
مطالبه گری مردم در ارتباط با آسیب های اجتماعی دارند که این امر هم به کاهش 
آن کمک می کند. *علیخانی: رسانه ها نقش مهمی در افزایش آگاهی مردم دارند. آنها 
می توانند با استفاده از اطلاع رسانی و ارایه آمارها در ارتباط با درگیری ها و استفاده از 
دیدگاه کارشناسان و گفت وگو با مردم، سواد جامعه را در این زمینه ارتقا دهند و آنها را 
به آرامش دعوت کنند و در نهایت با ارایه راهکارهای عملیاتی به منظور کنترل خشونت 

به آموزش آنان بپردازند.

کنترل خشونت با آگاهی بخشی و فرهنگ سازی 

تحقیقات علمی نشان می دهند که اگر شما به عنوان همسر حامی خوبی برای زن یا شوهرتان باشید، می توانید تأثیر زیادی در سلامتی جسمانی 
و روانی او داشته باشید.  کاهش نگرانی همسر , »اغلب اوقات دلم شور می زنه… نمی دونم برای چی… در واقع برای همه چی دلشوره دارم، تا 
وقتی که پسرم از مدرسه برگرده دلم هزار تا راه می ره، یا هفته پیش که شوهرم یک مشکل مالی کوچک داشت فکری نبود که به سر من نزنه… 

دست خودم نیست… ولی صبح ها با نگرانی زیاد بلند می شم و شب ها هم با فکر و خیال های جور و واجور خوابم می بره.. البته با زور قرص…«
این جملات وصف حال مختصری از یکی از همسرانی است که با اضطراب دست و پنجه نرم میکند. در کنار همه راهکارهای دارویی و غیر دارویی 
که معمولاً به صورت درمان های فردی به چنین افرادی ارائه می شود، عامل مهم دیگری نیز وجود دارد که می تواند کمک حال خوبی برای این 
دسته از بیماران به حساب بیاید. این عامل مهم، میزان حمایت همسر است. به عبارت دیگر خود شما می توانید یکی از آرامبخش های همسر 
مضطربتان باشید. بدیهی است که اگر اضطراب او را جدی بگیرید و آغوش گرمتان را به روی او باز کنید،در واقع به زندگی مشترکتان کمک کرده 
اید چرا که برای داشتن یک زندگی آرام، آرامش هر دوی شما ضروری است و اگر یکی از شما دو نفر آرامش لازم و کافی را نداشته باشید، دریای 

زندگی تان هم آرام نخواهد ماند.پس اگر به دنبال آرامش هستید، بیشتر هوای همسر مضطرب تان را داشته باشید.
چگونه دلواپسی ها را از همسرتان بگیرید؟

تحقیقات علمی نشان می دهند که اگر شما به عنوان همسر حامی خوبی برای زن یا شوهرتان باشید، می توانید تأثیر زیادی در سلامتی جسمانی 
و روانی او داشته باشید. منظور از حمایت فقط تأمین نیازهای مادی همسرتان نیست، بلکه حمایت واقعی تلاش برای کشف اکسیر مهر و محبت 
است که می تواند زندگی مشترکتان را همیشه سالم و جوان نگه دارد. برای این اکسیر هر همسری فرمول خاص خودش را دارد اما بعضی نکته ها 

هم وجود دارند که در همه فرمول ها مشترکند. در ادامه به چند نکته مهم اشاره می کنیم:
1- شناخت شما از اضطراب اهمیت زیادی دارد.

منظور آن نیست که شما با اضطراب نا آشنا هستید چرا که بی تردید برای شما هم پیش آمده است که به صورت موقتی اضطرابی را تجربه کنید. 
منظور از شناختن اضطراب، افزایش آگاهی شما نسبت به ماهیت واقعی آن به عنوان یک اختلال و بیماری است. برای مثال مهم است که شما 
بدانید دلیل و منبع به وجود آمدن اضطراب مشخص نیست و یا اضطراب انواع مختلفی دارد. برای شناختن اضطراب راههای زیادی وجود دارد که 

از جمله بهترین آنها مطالعه منابع معتبر و صحبت با پزشک همسرتان است.
2- غر، تمسخر و نصیحت ممنوع

وقتی راجع به اضطراب آگاهی بیشتری پیدا کنید متوجه خواهید شد که بروز آن تقصیر همسرتان نیست. بنابراین به سراغ نصیحت کردن او نمی 
روید، به خاطر هزینه داروها و یا ملاحظاتی که لازم است برای او بکنید به او غر نمی زنید، او را سرزنش نمی کنید و…  

3- روی مدار تعادل حرکت کنید.
کم اهمیت تلقی کردن فکر و خیال های ناشی از اضطراب همسرتان کمکی به او نمی کند.

برای مثال اگر از شدت اضطراب، بیخوابی به سر همسرتان زده باشد و شما به قصد دلداری دادن به او بگویید: »چیزی نیست… دیر شام خوردیم 
سرِ دلت سنگین شده… بخواب خوب می شی« او اینطور برداشت می کند که شما دارید رنج او را کم اهمیت تلقی می کنید.

از آن طرف هم نباید شلوغش کنید، برای مثال اگر در راه برگشت به خانه در ترافیک گیر کرده اید احتمال تأخیرتان را به او اطلاع بدهید ولی هر 
دقیقه وضعیت تان را به او گزارش نکنید. چون همین کار ممکن است این نگرانی را در ذهن او ایجاد کند که نکند اتفاق بدی برای شما افتاده است 

)البته جواب تماس های او را بدهید ولی با آرامش و اطمینان بخشیدن و نه با منتقل کردن اضطراب خودتان به او(.
4- حواستان به داروها باشد.

اگر به تشخیص روانپزشک لازم است که همسرتان مدتی دارو بخورد، مانع نشوید. در عوض درباره مدتی که باید دارو را مصرف کند، اینکه داروها 
بعد از چند وقت کم و سپس قطع خواهند شد، دوز مصرفی فعلی و… سؤال کنید. در کنار آن، مراقب باشید که همسرتان سرِ خود و یا با توصیه 
افراد غیر متخصص دارویی را مصرف نکند. به خاطر داشته باشید داروهای روانپزشکی اغلب برای یک دوره مشخص تجویز می شوند و اگر شروع، 

مصرف و پایان آنها زیر نظر پزشک متخصص صورت بگیرد مشکلی به وجود نخواهد آمد.
  5- در جلسات درمان کنارش باشید.

در کنار درمان دارویی، روانشناس می تواند کمک زیادی به بهبود اضطراب همسر شما بکند. یک روانشناس خوب برای او پیدا کنید و در طی 
جلسات درمان او را همراهی کنید. به خاطر داشته باشید که عملی شدن بخشی از راهکارهای روانشناس به نوع رفتارها و همکاری شما بستگی دارد.

6-منابع استرس او را شناسایی کنید.
استرس می تواند اضطراب همسرتان را تشدید کند.

بنابراین سعی کنید مسائل استرس زای او را بشناسید و شرایطی فراهم کنید که او کمتر تحت تأثیر این قبیل مسائل قرار بگیرد. فنون مدیریت 
استرس را یاد بگیرید و در مورد خودتان به کار ببرید. برنامه هایی مانند پیاده روی دو نفره در فضای باز و یا شرکت او در فعالیت های مورد علاقه 

می تواند کمک کننده باشد.
7- به او بگویید دوستش دارید.

به کارهای عملی اکتفا نکنید و علاقه و حمایتتان نسبت به او را زبانی هم ابراز کنید.
یک »دوستت دارم« و یا یک نوازش ساده شما می تواند دنیای طوفانی همسرتان را آرام کند.

فنون مدیریت استرس را یاد بگیرید

از نگرانی همسر خود بکاهید

شنبه -19اسفند ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4516






